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Sázení lípy k výročí 100 let 
od založení skautingu v Chlumci n. C.

SLOVO STAROSTY
Vážení spoluobčané, sousedé, přátelé,

jaro je tady a je to příjemné. Inspiraci jsme nabrali při spo-
lečenské akci v Klicperově domě. Pro pobavení jsme navští -
vili besedu s uznávanými fotbalisty Ladislavem Vízkem a Vla -
dimírem Šmicrem. Klicperáci zahráli divadlo chorvatským
Čechům v Daruvaru u Záhřebu a setkali se dokonce i s čes -
kým velvyslancem. Konec dubna patří tradici pálení čaroděj-
nic u Smetanovy chaloupky s průvodem, hudbou i občer-
stvením. Skauti slaví sto let od založení a je vidět narůstající
počet členů. Také oslavy jsou veliké. Je krásné číst zprávy
o výhrách Chlumečáků v soutěžích po celé republice. Hasiči
uspořádali již 27. ročník soutěže o Chlumecký pohár za
účasti týmů z širokého okolí. Připomenutí konce války pro-

běhlo s vědomím bojů na Ukrajině. Dechový orchestr ZUŠ
s úspěchem zahrál na pozvání paní senátorky Horské v za-
hradách Senátu. Poděkování patří všem, kteří naše město
reprezentují nebo se na veřejných akcích podílejí.

Vedení města předkládá zastupitelstvu plán investic. Za-
býváme se výstavbou zázemí pro volnočasové aktivity. Po
diskuzi s dobrovolnými hasiči, hokejbalisty a skauty je plá-
nována první etapa v podobě skautského domu. Snažíme
se o dotační podporu, která se spojuje s provozem dětských
skupin. Národní sportovní agentura posuzuje dále žádost
sokolů o opravy sokolovny. Zázemí pro knihovnu a muzeum
lze rozšířit při rekonstrukci veřejných WC. Projekt protipo-
vodňových opatření pro Lučice posuzuje expert. Dotační po-
radce hledá národní zdroje pro odkanalizování místních čás-
tí, bohužel částka je v řádu desítek milionů.

Rada města schválila firmu pro výměnu oken v bytovém
domě ve Smetanově ulici. V ulici 9. května pracujeme na od -
izolování suterénu dvojdomu s nájemními byty. Vybíráme
partnera pro opravu oken na základní škole a během prázd -
nin proběhne první část výměny elektroinstalace v Mateřské
škole Beruška. Komise doporučila stavebníka pro výměnu
povrchu vybraných chodníků. Příprava koupaliště na sezo-
nu je v plném proudu a zároveň hledáme dodavatele nových
nátěrů pro rok 2024.

Na kontrolních dnech v tělocvičně základní školy a v Ří -
hově domě řešíme průběžně drobné problémy související
s rekonstrukcí, abychom předešli možným komplikacím a dí-
lo bylo hotové v co nejkratším termínu.

Městská policie řeší zvyšující se počet přestupků na jízd-
ních kolech a koloběžkách při provozu na chodnících. Mě-
ření rychlosti projíždějících vozidel je prováděno nepravi-
delně na vybraných místech, stejně jako kontrola parkování.
Zároveň se množí ničení městské zeleně a její krádeže. Ko-
munální odpad do kontejnerů na tříděný odpad nepatří. Zto-
tožnění viníci jsou postihováni v souladu s legislativou. Chce-
me naše město čisté a bezpečné. Sekání trávy a řezání dříví
je lépe vynechat v neděli a ve svátek pro čas klidu a odpo -
činku.

Chtěl bych popřát maturantům úspěšné zvládnutí zkou-
šek, dětem klidný závěr školního roku a nám všem hezký
jarní čas.

Mgr. Vladan Kárník,
starosta města
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VÝPIS Z USNESENÍ
12. ZASEDÁNÍ RADY MĚSTA

konaného dne 3. 4. 2023
Rada města:
n Schvaluje, v návaznosti na usnesení rady 5/73/17,
uzavření Smlouvy o zřízení věcného břemene – služebnosti
č. IV-12-2016159/VB/01 (Chlumec n/C, p.č. 1572/1, STING,
56 x RD – kabel nn) mezi město Chlumec nad Cidlinou a ČEZ
Distribuce, a.s., IČO: 24729035 za cenu 14.800,- Kč + DPH. 
n Schvaluje poskytnutí části pozemku parc. č. 241/2
v k.ú. Lučice u Chlumce n. C. formou Smlouvy o po skytnutí po -
zem ku pro zřízení zpevněné plochy na vlastní náklady žadatele.
n Schvaluje zadání zakázky „Stavební úpravy bytových do -
mů, ul. 9. května čp. 118 a 119 v Chlumci nad Cidlinou“ firmě
Libor Kohout, Chlumec nad Cidlinou III, Dvořákova 159,
IČO: 49339931 na základě předložené cenové nabídky. 
n Schvaluje nominaci města Chlumec nad Cidlinou jako
člena do Rady Svazu měst a obcí ČR.
Zplnomocňuje Mgr. Vladana Kárníka, starostu města,
k zastupování města na Sněmu Svazu měst a obcí ČR, kte-
rý se koná ve dnech 18. a 19. května 2023 v Olomouci. 
n Schvaluje smlouvu o přijetí účinných opatření k zásahu
jednotkou požární ochrany mezi město Chlumec nad Cid-
linou a Kinský dal Borgo, a.s. (IČO: 27461602).
n Schvaluje Smlouvu o přípravě a realizaci postupové
mistrovské soutěže mažoretek ČR (město Chlumec nad Cid-
linou x Svaz mažoretek a twirlingu ČR, z.s., IČO: 26544709).
n Schvaluje, na základě žádosti SH ČMS – Sbor dobro-
volných hasičů Chlumec nad Cidlinou bezplatné zapůjčení
části areálu koupaliště včetně WC ve dnech 7. až 9. května
2023 rámci pořádání 27. ročníku mezinárodní soutěže mla-
dých hasičů O chlumecký pohár. 
n Schvaluje výpůjčku nádvoří Městského muzea Loreta
během května 2023 na základě žádosti organizace Junák –
český skaut, středisko Černého havrana Chlumec nad Cid-
linou, z.s. (interaktivní výstava ke stému výročí založení skaut-
ského střediska v Chlumci nad Cidlinou a doprovodné akce).
n Schvaluje výsadbu lípy v parku u kostelíku Nejsvětější
Trojice v rámci oslav stého výročí založení skautského stře-
diska v Chlumci nad Cidlinou.
n Schvaluje umístění kontejneru na sběr textilu, obuvi
a hraček pro děti (podpora Fondu ohrožených dětí – Kloká-
nek) ve dvoře radnice naproti kontejneru Diakonie Broumov.
n Schvaluje použití znaku města v rámci propagace akce
Den princezen v Chlumci na základě předložené žádosti. 

VÝPIS Z USNESENÍ
13. ZASEDÁNÍ RADY MĚSTA

konaného dne 24. 4. 2023
Rada města:
n Schvaluje úpravu rozpočtu na rok 2023 – rozpočto-

vé opatření č. 6 dle předloženého znění. Příjmy se zvyšují
o 2.830,00 tis. Kč, výdaje se zvyšují o 2.882,00 tis. Kč, finan-
cování se zvyšuje o 52,00 tis. Kč.
n Schvaluje, v návaznosti na usnesení 38/11/23, pro-
nájem nebytových prostor v Městském zdravotním středis -
ku Jungmannova č.p. 114 v Chlumci nad Cidlinou o cel-
kové výměře 30,69 m2 Mgr. Hana Sobotková Ludvíková,
IČO: 75053977, Za Kulturním domem 402, 503 15 Necha-
nice na dobu neurčitou s tříměsíční výpovědní lhůtou s ná-
jemným ve výši 750,00 Kč/m2/rok + zálohy na provozní ná-
klady 160,00 Kč/m2/měsíc.
n Schvaluje uzavření smlouvy o výpůjčce na části pozem -
ků parc. č. 1366/16 a 1366/37 v k.ú. Chlumec nad Cidlinou
pro stavbu „Chodníky a SSZ, křižovatka K1 Pražská – Ko-
zelkova/Klicperova – Palackého“ (Správa silnic Králové-
hradeckého kraje, IČO: 70947996 x město Chlumec nad
Cidlinou).
n Schvaluje, v návaznosti na usnesení zastupitelstva 7/5/23
a v souladu s ustanovením § 6 odst. 1 písm. c) a § 6 odst. 6
písm. b) zákona č. 183/2006 Sb., o územním plánování a sta -
vebním řádu, ve znění pozdějších předpisů (stavební zákon),
podání žádosti o pořízení nové Územní studie Chlumec nad
Cidlinou – lokalita Z7 (Skalka II) – aktualizace na Magistrát
města Hradec Králové, odbor hlavního architekta (úřad
územního plánování).
n Schvaluje, v návaznosti na usnesení 10/76/21, uza-
vření smlouvy o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene
(Splašková kanalizace v Lučicích) na pozemky parc. č. 1647/5,
1647/8, 1649 v k.ú. Chlumec nad Cidlinou (Česká repub-
lika – Státní pozemkový úřad, IČO: 01312774, Husinec-
ká 1024/11a, 130 00 Praha 3 – Žižkov x Vodovody a kana-
lizace Hradec Králové, a.s. x město Chlumec nad Cidlinou)
dle předloženého návrhu. 
n Schvaluje výměnu 57 ks svítidel na náměstí za nová –
ZENITH od společnosti JIPOL s.r.o. České Budějovice. 
n Schvaluje zadání zakázky „Bytový dům Smetanova 177,
Chlumec nad Cidlinou (výměna výplní otvorů)“ firmě SA-
MAT, spol. s r.o., Jiřetín pod Jedlovou, Nádražní 259, IČO:
40229017 dle předložené cenové nabídky. 
n Schvaluje zadání zakázky na pořízení elektromobilu pro
technické služby společnosti ALFA PROFI s.r.o., Brno-Útě-
chov, Útěchov č. ev. 52 s cenou 1.685.000,00 bez DPH. 
n Schvaluje zadávací dokumentaci k podání nabídek na
zakázku malého rozsahu na akci „Oprava oken historické
budovy základní školy v Chlumci nad Cidlinou“. 
n Schvaluje úhradu nákladů do výše 9.000,00 Kč (pálení
čarodějnic, dětská olympiáda, rybářské závody) na základě
žádosti Osadního výboru Lučice.
n Nemá námitky proti umístění reklamy fy NAD KON -
ČI CE s.r.o. (IČO: 25642120) na mantinelech florbalového
oddílu. 

Jana Jelínková
asistentka starosty

ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA
A RADY MÌSTA

Díky obyvatelům se naše město Chlumec nad Cidlinou
může za rok 2022 pochlubit výsledky sběru vysloužilého
elektrozařízení předaného ke zpětnému odběru společnosti
Elektrowin o celkové hmotnosti 44,53 t. Každý obyvatel tak
odevzdal průměrně 8,01 kg spotřebičů. Ušetřili jsme tak spo-
třebu elektřiny a snížili produkci skleníkových plynů. Ne-
spotřebovali jsme ropu, železnou rudu, měď a hliník, které
jsou potřebné pro průmyslovou výrobu. Nahradili jsme je prá-
vě recyklací odevzdaných spotřebičů. 

Konkrétní přínos obyvatel vyčísluje Osvědčení o podílu
na zlepšení životního prostředí, které na základě dosaže-
ných výsledků vystavil kolektivní systém pro sběr a recyklaci
vysloužilých spotřebičů Elektrowin.

Vyplývá z něj, že díky našim odpovědným obyvatelům do -
šlo za rok 2022 k úspoře produkce CO2 o 531,62 tun. Tipne -
te si, kolik smrků pohltí stejné množství CO2? 205 ks!

Také nebylo nutné vytěžit a spotřebovat 26 108,17 litrů
ropy. Představte si, že z tohoto množství se pokryje spotřeba
pohonných hmot auta např. na cestu z Prahy do Brna po dál-
nici D1 a to 977 krát.

Došlo také k úspoře 268 762,70 kWh energie. Asi stej-
né množství, jako kdybychom spustili cyklus myčky nádo -
bí 268 763 krát.

Z odevzdaného množství spotřebičů se podařilo vrátit do
výroby 25 754,76 kg železa. Takové množství recyklovaného
železa je možné použít pro výrobu 1 056 ks nových praček,
aniž by bylo nutné těžit železnou rudu.

Recyklací vysbíraných spotřebičů se také podařilo získat
895,07 kg mědi, což stačí pro ražbu 159 125 1€ mincí, ne -
bo 1 096,32 kg hliníku, který by stačil na výrobu 73 089 ple -
chovek o objemu 0,33 l.

Elektrowin v roce 2022 úspěšnou spolupráci ocenil
30 000,00 Kč ze svého motivačního programu.

Pamatujte! Elektrozařízení obsahuje nejen dále využi-
telné materiály, ale také škodlivé látky. Odhozením do po-
pelnice se elektrozařízení nedostanou k recyklaci, ale skon-
čí nevyužité na skládce. Odevzdávejte spotřebiče na sběrný
dvůr, nebo poslednímu prodejci při zakoupení nového!

Data uvedená v tomto článku byla vygenerovaná 4. 4. 2023
14:39 z informačního systému RECOS pro Město Chlumec
nad Cidlinou.

Co jsme v roce 2022 udělali 
pro životní prostøedí?



praktiky, které se používají na zastávkách a nádražích ve vět-
ších městech. Současná situace s bezdomovci je kompliko-
vaná. Budu rád za možné návrhy na řešení bezdomovectví
v našem městě ze strany spoluobčanů. 

Městská policie je v poslední době velice důsledná
při kontrole parkování, a to i např. u základní školy
v době, kdy rodiče ráno vezou děti do školy nebo je-
dou na rodičovské schůzky a v okolí školy je dost
problematické zaparkovat. Je to v těchto případech
opravdu nutné?

Určitě se shodneme, že vybudování parkoviště pro cca
800 aut za účelem rodičovské schůzky je nesmysl. Myslím,
že zaparkování o ulici či dvě vedle není problém pro nikoho,
kdo jezdí včas. Omluva pozdního příjezdu nemůže být vstu-
penkou pro legalizaci přestupku. Město má zpracovaný pro-
jekt na rekonstrukci ulice Smetanova (hlavní vchod do ZŠ),
který by měl v ranních hodinách před začátkem vyučování
situaci zklidnit. Bude jen na novém zastupitelstvu, zda tento
projekt posvětí a zrealizuje. Jako předseda pořádkové a bez-
pečnostní komise se parkování intenzivně věnuji. Diskutova-
lo se, zda na frekventovaných místech v Chlumci, zejména
na náměstí, ale i třeba u sportovišť, nezavést placené parko-
vání. Zastupitelstvo se v této fázi rozhodlo, že placené par-
kování zatím nebude. Městská policie bude důsledněji kon-
trolovat již zavedený systém s parkovacími hodinami, který
bude rozšířen o nová místa.

Co se týče parkování mimo centrum, tam je městská po-
licie při kontrolách opravdu důslednější. Důvodem jsou bez -

ohlední řidiči parkující nejen na chodnících, čímž je poško -
zují, a navíc znemožňují průchod třeba maminkám s kočár -
kem, ale dokonce nevhodně parkující v nepřehledných kři -
žo vatkách a ulicích. Takže pak nelze zajistit, aby tudy projeli
např. hasiči k požáru. Proto bych se rád tímto obrátil na spo -
luobčany, aby si uvědomili, že třeba i oni někdy budou po-
třebovat pomoc hasičů či záchranářů a že kvůli špatně za-
parkovanému vozidlu nemusí dorazit včas. Můžu ale říct, že
v důsledku kontrol městské policie se tato situace za posled -
ní čtvrt rok zlepšila.

Jaké další úkoly sis stanovil pro toto volební období?
Kromě již zmíněných věcí jsou to nepopulární věci sou-

visející s bezpečností a pořádkem ve městě. V současné době
se např. dělá pasport laviček, košů, a to i košů se sáčky pro
pejskaře, abychom zjistili, kde ve městě chybí, a zlepšili si-
tuaci v tomto ohledu. 

Kam by se měl Chlumec podle tebe posunout za de-
set let, jakým směrem by se měl rozvíjet?

V současnosti je ze stran města i soukromých develope-
rů nastartován rozvoj v oblasti bydlení. Ruku v ruce je třeba
podporovat nové pracovní příležitosti ve městě. V horizontu
deseti let si pak dovedu představit i tak odvážné kroky, jako
je druhá základní škola nebo zavedení středního školství do
Chlumce nad Cidlinou. Souvisí to samozřejmě se skutečným
rozvojem města a na to navazují potřeby infrastruktury a ob -
čanské vybavenosti našeho města. 

Ptala se Hana Živná
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Jsi radním už druhé volební období. S jakou moti-
vací jsi vstupoval do politiky?

Vstoupil jsem do politiky s vizí některých změn ve fun-
gování města. Jedním z těch bodů byla dlouhodobě udrži-
telná ekonomika a rozvoj města. Jednoduše mně vadil odliv
mladých lidí, a to zejména z důvodu nemožnosti seberealiza -
ce v oblasti bydlení. Často odcházejí do okolních obcí, které
v rámci RUD na ně berou finance, je logické, že v dané obci
podnikají a vytvářejí další možnosti zaměstnání. A k nám
jezdí využívat občanskou vybavenost, kterou tu udržujeme
v podstatě i pro okolní obce. To byla jedna z priorit, kde jsem
chtěl něco změnit nebo se o to aspoň pokusit. Dále proble-
matika hazardu ve městě, kde se nějaký krůček povedl udělat.
Zavedení Senior TAXI, zlepšení obslužnosti našich seniorů.
Dodělání zpevněných silnic nebo chodníků, vyřešení problé -
mu s parkováním ve městě a další věci, které souvisí s běžným
chodem města. 

S tím jsi tedy šel do politiky před těmi více než čtyř-
mi lety. Co se tedy z tvého pohledu za tu dobu po-
dařilo, kromě toho zmiňovaného Senior TAXI?

Podařilo se zapracovat na územních studiích jednotli-
vých lokalit města a následně schválit územní plán města, což
pomůže odstartovat důležitou fázi rozvoje zejména v mož-
nostech zástavby pro bydlení. V návaznosti na tyto dokumen-
ty naše město v lokalitě ulici Palackého nad vodárnou při-
pravuje parcely určené k bydlení. Velký skok v oblasti bydlení
jste mohli zaznamenat i v developerské činnosti, například
bytový dům v ulici Komenského, stavební parcely v lokalitě
Skalka, které jsou již v realizaci, a nebo zástavba bývalého
areálu Resonanční pily, kde se projektuje.

Velkou podporou pro mladé v našem městě je i připra-
vovaný projekt startovacích bytů. Myslím, že není třeba ko-
mentovat celkový negativní dopad ekonomické krize, který
zatím neumožnil vytvořit podmínky pro realizaci startova-
cího bydlení. 

Takže momentálně se tedy startovací bydlení neplá-
nuje?

Problematice startovacích bytů se budu věnovat i nadá-
le. Bohužel budeme muset vyčkat, až si trochu sednou kri-
téria týkající se úrokové sazby hypoték, možnosti stavební-
ho spoření, státní podpory,… V současné době na hypotéku
na bydlení dosáhne řádově o 30 % žadatelů méně než před
třemi roky, je tedy dost možné, že město bude spíše řešit
možnosti sociálních bytů.

Jsou sociální byty více potřeba? Nebo je to teď prio -
rita rady města?

V současné době proběhl pasport městských bytů s cílem
zjištění skutečného stavu a následné kategorizace. Podnětem
byl nepoměr ceny nájmů zejména u nově zrekonstruovaných

bytů v porovnání s komerční sférou. Rekonstrukce jednoho
bytu vychází řádově na statisíce. Návratnost takovéto inves-
tice se logicky promítne do výše nájemného.

Sociální byty by měly být samozřejmě nedílnou součástí
bytové politiky města. Stejně tak byty pro seniory, ale i mladé
rodiny a již zmiňované chybějící byty startovací. 

Rozhodně si nemyslím, že by město mělo provozovat je-
nom sociální byty. Některá neuvážená rozhodnutí by však
mohla město k tomuto činu donutit. Například opětovné po-
volení hracích automatů s vidinou rychle získaných čertov-
ských peněz z urychlovače bídy a chudoby, z hazardu.

Hazard, to je téma, které jsme v minulosti spolu
v Chlumeckých listech probírali. Jak jsem zazname-
nala z rozhovorů s ostatními zastupiteli, je to téma,
které se teď řeší – jestli vyhlášku o zákazu hazardu
nezrušit z důvodu financí plynoucích z něj do roz-
počtu města.

Náklady pro společnost jsou několinásobně vyšší než
příjem. V mých očích je to uzavřená otázka. V dnešní době
je schválená vyhláška, která má regulovat hazard formou
úplného zákazu. Tedy od roku 2025 by ve městě neměla být
žádná herna. Samozřejmě je nové složení zastupitelstva, tak-
že je možné, že k diskuzi dojde. Zatím tento bod nebyl ofi-
ciálně zařazen. 

Ve svém předvolebním programu pro toto volební
období jsi zmiňoval problematiku ubytování bezdo-
movců v maringotce za městem. Řešíte to nějak v sou-
časnosti? Protože se toto téma hodně objevuje v pří-
spěvcích našich spoluobčanů na sociálních sítích,
kdy je znepokojuje velký počet sociálně slabých lidí
bez domova, kteří posedávají na lavičkách na náměstí.

Problematice bezdomovectví, která je celorepubliková, se
asi nevyhneme. Je ale otázkou, do jaké míry můžeme ovlivnit,
aby nevznikala. Jednou z věcí je již zmíněná regulace hazar-
du. Pro spoustu lidí, kteří se ocitnou ve finanční tísni, je vi-
dina rychlých peněz z hazardu tou poslední jízdenkou na
ulici. Je třeba s těmi lidmi pracovat. Usilovat o jejich začle-
nění zpět. Bohužel naše město nedisponuje ani bytem, kte-
rý by jim mohlo nabídnout pro začátek. A dovolím si tvrdit,
že výstavbu azylového centra by si město nemohlo dovolit,
ani za všechny získané finance z hazardu!

Restrikce ve formě vykázání bezdomovců z města není
legislativně možná. Jediná možnost je dohled městské po-
licie nad porušováním např. místní vyhlášky o zákazu kon-
zumace alkoholu na veřejných prostranstvích. Bohužel se
jedná o vyhláškou ošetřené lokality, takže je možné, pokud
se podaří tento jev potlačit, že se nám bezdomovci přestě-
hují do okolních ulic. V této problematice jsem měl pocit,
že by mohla být i dobrá myšlenka upravit lavičky tak, aby se
na nich nedalo ležet, tedy přidat středová opěrátka. Jsou to
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Zeptali jsme se…
… radního města

Pavla Hampla



Městská policie opakovaně:
v řeší oznámení – žádostí od občanů
v sankciuje přestupky v dopravě
v dává výzvy k podání vysvětlení
v provádí součinnost s PČR 
v doručuje písemnosti pro soud, správní orgán, město
v účastní se přestupkové komise
v eviduje nálezy a hledané věci
v provádí prevenci kriminality
v provádí kontroly zaměřené na bezpečnost osob a majet-

ku, dodržování dopravních předpisů, veřejného pořádku,
vyhlášek města, občanského soužití, udržování čistoty ve-
řejného prostranství

Další souhrn činnosti v dubnu 2023:
v kontrola katastru města a integrovaných obcí se zaměře -

ním na dodržování veřejného pořádku, vyhlášek města (pi -
tí alkoholu na veřejnosti), výskyt osob bez domova

v preventivní kontroly autobusového terminálu, vlakového
nádraží včetně vnitřních prostor z důvodu možného výsky -
tu osob bez domova

v preventivní kontrola v ZŠ o velké přestávce z důvodu vý-
skytu kouření žáků v prostorách školy (namátkově) a oko -
lí školy ráno před 8. hodinou, kontrola okolí DDM v od-
poledních hodinách

v školení a výuka nového systému pro zjednodušení admi -
nistrativy

v spolupráce s městskou knihovnou, rozvoz vyřazených knih
na určená místa

v dohled nad čistotou veřejného prostranství, řádné odklá -
dání odpadu při běžných obchůzkách

v běžná administrativa, spojená s činností MP – vyhotovení
rozpisu služeb, docházek strážníků, uzávěrky služebního
vozidla a roční uzávěrky, evidence nálezů, oznamování pře -
stupků, psaní příspěvku do Chlumeckých listů, atd.

v zapůjčování přenosného dopravního značení pro různé
akce

v analýza kamerového systému při řešení kriminality ve
městě

v účast na přestupkové komisi
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 1.  Když se o noční rozezvoní telefon, málokdy jde o něja-
kou banalitu. Nešlo o ni ani tentokrát, když oznámení
znělo: pytláci! Jeden by řekl, že si dva muži chtěli snad
užít slunného relaxu u vody na rybách. Nesměli by ale
mít nahozené pytlačky uprostřed noci v jednom z ryb-
níku místního rybářství. Tyto tři faktory napověděly, že
nejspíš nerybaří zrovna formou „chyť a pusť“! Když po-
rybný prováděl kontrolu, zachytil jejich hlasy a ihned vo-
lal hlídku. Začala honička. Noc, roští, špatný terén, nic
z toho nezabránilo strážníkům v dopadení alespoň jed-
noho z nich. Česky ne zrovna dobře mluvící muž vše při-
znal, dokonce hlídce sdělil, kdo byl jeho komplic, a tak
ani jeden z nich neutekl spravedlivému trestu.

 2.  Sluneční paprsky se už opřely i o maringotku bezdo-
movců a při jedné z pravidelných kontrol zazněl jasný
verdikt: ÚKLID! Bezdomovci dostali termín, dokdy bude
okolí maringotky uklizeno. Jelikož termín splnili a uhra-
dili poplatek, byl odpad řádně odvezen.

 3.  Během koukání do počítače, při nekonečné administra-
tivě, zahlédla hlídka koutkem oka z okna netradiční podí -
vanou. Po hlavní silnici jelo vozidlo, které nebylo pohá ně -
no výkonem desítek až stovek koní, ale jedním člověkem
a to tak, že na zadní pohon. Muž se snažil roztlačit vo-
zidlo, jehož baterie usoudila, že jen tak dobrovolně ne-
naskočí. Strážník s většími svaly běžel pomoci odtlačit
auto mimo komunikaci a druhý strážník mezitím pospí-
chal na pomoc s vozidlem, vybaven startovacími kabely.
Po chvilce plné vlídných slov, adresovaných směrem k vo -
zidlu a jeho baterce se povedlo nastartovat a majitel mohl
spokojeně pospíchat domů k nabíječce.

 4.  Všichni máme někdy lepší den a někdy horší. Ten horší
měla zrovna zákaznice v místním marketu, která zjistila,
že nemá kam složit nákup, neboť jí bylo na parkovišti od-
cizeno vozidlo. Na místo vyrazila hlídka PČR i MP zjistit,
co se zde stalo. Hlídka MP současně zasedla ke kame-
rovému systému, kde začala pátrat po pachateli. Panika
trvala naštěstí jen krátce, neboť se zjistilo, že vozidlo ne -
bylo odcizeno, jen jej řidička zaparkovala na jiné místo,
než obvykle. Se slovy, že „se to může stát každému“ se hlíd -
ky opět rozjely za svou další činností.

 5.  O štěstí v neštěstí se dá mluvit v případě důchodkyně,
která potřebovala pomoc hlídky MP. Dotyčná v kuchyni
uklouzla na vybryndané vodě, ale věk jí již nedovolil vy-
skočit zpátky na nohy. Počkala tedy, protože v tuto dobu
za ní chodí na návštěvu její kamarádka, která má klíče
od dveří. Ta skutečně přišla, ale ve dveřích byl zevnitř za-
strčený a pootočený klíč. A prekérní situace byla na světě.
To zmiňované štěstí v tak zapeklité situaci bylo to, že pa-
ní měla na dosah ze země mobilní telefon a tak mohly
s kamarádkou komunikovat. Sdělila, že ji nic nebolí, ne-
ní zraněná, pouze nemůže vstát. Kamarádka neváhala
a zavolala na pomoc hlídku MP. Jelikož nešlo o život,
musela si hlídka MP zavolat na pomoc k otevření bytu
hasiče. Na místo byla současně přivolána ZZS, která
zkontrolovala vše potřebné k tomu, aby mohla být paní
propuštěna do rukou příbuzných. A poučení? Pokud
jste ve věku, kdy se člověk již hůře pohybuje, noste mo-
bilní telefon VŠUDE S SEBOU! Nikdy nevíte, kdy ho bu-
dete potřebovat.

 6.  Půl hodinky do koncem pracovní doby, velikonoční vol-
no v dohlednu a právě v tu chvíli nemůže přijít nic lep-
šího, než oznámení o tom, že nějaký muž právě chytil
2 divoké kachny a utrhl jim hlavu. Po příjezdu na místo
bylo bohužel zjištěno, že se nejedná o žádný dubnový
žertík, ale o pravdivou skutečnost. Dotyčný nejen, že ne-
měl všech pět pohromadě, ale ještě byl pod vlivem alko-
holu. Ke všemu se však přiznal, a tak byl přestupek pře-
dán správnímu orgánu k řešení.

 7.  Hlídka přijala oznámení, že při kácení stromu byl poni-
čen plot na místním psím cvičáku. Po příjezdu hlídky se
na místě nacházel muž, oděný do pracovního s moto-
rovou pilou u pasu a sdělil, že při kácení shnilé břízy se
strom rozpadl a jeho část poničila plot. Byl ochotný vše
uvést do původního stavu, proto byl domluven termín,
kdy má být plot opraven, aby mohli psi spokojeně dál
trénovat nové povely.

 8.  Celé náměstí poposkočilo leknutím, když se na míst ním
kostele rozezněl alarm. Hlídka ihned zkontaktovala fa-
ráře, který sdělil, že se v kostele vyměňují květiny a hor-
liví zahradníci alarm spustili omylem, a ubezpečil hlídku,
že k žádnému náboženskému zločinu nedochází.
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Ze služební knihy městské policie

Svozy separovaného odpadu
na rok 2023

– popelnice 120 litrù

PLASTY (žlutá) – DRUHÁ středa v měsíci:
(14. 6., 12. 7., 9. 8., 13. 9., 11. 10., 8. 11., 13. 12. 2023)

PAPÍR (modrá) – TŘETÍ středa v měsíci:
(21.6., 19.7., 16.8., 20.9., 18.10., 15.11., 20.12.2023)

Bc. Ladislava Zemanová
referentka správního odboru



projektu je rozvoj komunity, posilování rodinných vazeb a me -
zigeneračního dialogu.

Rodinné centrum Cidlinka z.s. je dobrovolný neziskový
spolek, zřízený za účelem podpory a upevňování vztahů v ro-
dinách. Klade si za cíl nabízet širokou škálu aktivit, do kte-
rých se zapojí členové rodiny všech věkových kategorií – od
miminek a maminek, přes starší sourozence a tatínky, po
babičky a dědečky.

A co nás čeká v průběhu dne? „Pecky pro Prcky“, celý roz-
manitý zábavný program v parku Klicperova domu bude vě-
nován dětem, ty se stanou jeho součástí. Dětem, rodičům
i pra rodičům, tedy celé rodině, je určena Pohádková cesta.
Na trase, která povede od Klicperova domu Máchovou ulicí
k brance do zámeckého parku a dále parkem zámku Karlo-
va koruna. Po cestě vás čekají úkoly a překvapení. Nepůjde
jen o rychlost, důležité budou znalosti a rozvážnost, proto
celá rodina.

V průběhu dne budeme moci na Riegrově ulici navštívit
jarmark s četnými stánky, které nám ke koupi nabídnou ře-
meslné a další výrobky. Den rodiny je celodenní akcí, a tak
nesmí chybět občerstvení, Street Food nás bude lákat k po-
sezení a ochutnávce doslova mezinárodní pouliční gastro-
nomie. Ve food zóně na nás čekají americké chutě v podobě
hamburgerů, zvědavost nás přinutí vyzkoušet jídlo mexické
a thajské kuchyně. Z krkonošského minipivovaru v Malé Úpě
za námi přijede osvěžující a řízné pivo Trautenberk. Lahod-
né víno Rodinného vinařství Švarc & Bílek z vinařské obce
Rakvice ve Velkopavlovické podoblasti na jižní Moravě zná-
sobí výběr. Kunětická zmrzka je nejen skvělá, navíc si ji za-
milujete a nebudete ji chtít opustit. Bubble vafle, opravdu
s bublinkami, to je laskomina nad jiné dobrá a třeba s nu-
tellou. V hojné míře budou k dostání nealkoholické nápoje.

Hodnotnou zábavu a dobrou náladu nám přinese taneč-
ní skupina DIAMONDS z Nového Bydžova. O hudební do-
provod se postarají zkušení muzikanti Lenka Trhoňová (zpěv)
a Lukáš Pavel hrou na klávesy. To vše zažijete bez placení
vstupného.

KDY? V neděli 28. května 2023 od 10:00 do 16:00 hodin
v parku Klicperova domu a přilehlém okolí. Rádi se s vámi
setkáme a pobavíme. 

Teď už jenom krásné počasí bez mraků…
                                                        Veronika Vejrová
                                                       Klicperův dům
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Valné shromáždění OSN (Organizace spojených národů)
rozhodlo na základě rezoluce v září 1993, že vždy počínaje
15. květnem 1994 se bude pravidelně v tento den slavit Me-
zinárodní den rodin. V České republice se tento významný
den oslavuje od roku 2006. Mezinárodní den rodin má vždy
specifické téma, které souvisí s rodinou. Pro rok 2023 zní
Rodina – péče o trvale udržitelný život. Aktivity po celé zemi
pořádají členská centra Rodinného svazu ČR, tedy centra
pro rodinu, a další organizace, města, instituce, spolky, klu-
by, farnosti, školy. Jde o bohatou nabídku činností pro rodiny
a náměty k obohacení rodinného života.

Proč tomu tak je? Rodina je základ společenství, místo
po třebné pro správný vývoj dětí, prostor, kam se člověk rád
vrací. O rodinu je třeba pečovat. Někdy vlastní rodinu vnímá -
me jako samozřejmost a neuvě-
domujeme si, že mnoho lidí ne-
má to štěstí jako my, nemohou
žít se svými nejbližšími. Důvo-
dem, proč tento svátek slavíme, je
snaha zdůraznit důležitost funk-
ce rodiny v současném moderním
světě. Pokud nemáme mnoh dy
dost času zastavit se a vychutnat
si výsadu soudržnosti dětí, rodičů
a prarodičů, udělejme to alespoň
v tento významný den. To, co ny-
ní předáme našim dětem, pone-
sou si dál a budou obdobně půso -
bit na své potomky. Rodina v nás
má probouzet příjemné, napl ňu -
jí cí a nenahraditelné pocity. Zamy -
sleme se pokaždé, když odbu de -
me své dítě, že na něho nemáme
čas, jestli jednou nenastane situa -
ce, že toto uslyšíme my od něj. Za -
stavme se, když chceme rodinné
záležitosti řešit křikem nebo do -
konce násilím a odpovězme si,
jestli je to tak správně. Dejme ra-
ději našim dětem do života vě -
do mí, že rodina je místem klidu,
kde najdou vždy pochopení, lás -
ku a podporu. A nejen ony, jde
i o nás, rodiče a prarodiče. Udr -
ži telnost života není možná bez
kva litních mezilidských i mezige -
neračních vztahů. 

V Chlumci nad Cidlinou pořá -
dají Den rodiny Společná CIDLI-
NA a Rodinné centrum Cidlinka
s podporou Města Chlumce nad
Cidlinou, které bezplatně poskyt -
ne a zajistí celé zázemí Klicpero -
va domu s parkem a částí přileh-
lé Riegrovy ulice. Část zámeckého

parku Karlovy koruny umožní využít zdarma i rodina Kin-
ských dal Borgo. Akce je spolufinancována Evropskou unií
a financována z projektu Komunitní Společná CIDLINA I.

Představím krátce pořadatele: MAS (Místní akční skupi-
na) Společná Cidlina, z.s., účelem spolku je všestranná pod-
pora trvalého rozvoje daného území zejména činnostmi ve
prospěch obcí, neziskových organizací, drobných podnikate -
lů, malých a středních podniků a dalších subjektů, působících
na území. Komunitní Společná CIDLINA I.: Realizace aktivit
na podporu komunitní práce v aktivním zapojování veřejnosti
do života v místní komunitě, jejíž cílovou skupinou jsou prio -
ritně senioři. Druhou aktivitou je podpora dětské komunity,
jejíž cílovou skupinou jsou rodiny s dětmi. Podpora je rea -
lizována na celém území regionu Společné CIDLINY. Cílem

DEN RODINY
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Královéhradecký kraj má mimo svůj úřad se 470 úřed-
níky celkem 135 jím zřízených organizací. Příspěvkových,
akciových a obecně prospěšných společností. Potažmo lze
sdělit, že Královéhradecký kraj je s cca 12.000 zaměstnanci
největším zaměstnavatelem v kraji. Nejvíce z nich tvoří střední
školy, sociální ústavy a nemocnice. Velmi specifickou zřízenou
organizací je i Záchranná služba Královéhradeckého kraje. Je -
jím úspěšným ředitelem je pan MUDr. Libor Seneta. V měsíci
dubnu proběhla kontrola hospodaření tohoto subjektu ve Fi -
nančním výboru KHK, kterému předsedám. V pří pravné fázi
této kontroly jsem s panem ředitelem mimo jiné probíral i za -
jištění záchranné služby v chlumeckém regionu. A protože
jsou to otázky a pro naši veřejnost nanejvýše citlivé, požádal
jsem ho o stanovisko, které níže přikládám a děkuji za něj. 

Osobně jsem s nenahraditelnou prací této složky Králo-
véhradeckého kraje velmi spokojený a pana ředitele poklá-
dám za nadstandardně schopného manažera. Ve vyjádření
jsou obsažena i čísla počtu výjezdů za loňský rok do Chlum-
ce nad Cidlinou. A to jenom do jeho vlastního katastrálního
území, nikoliv do celého chlumeckého regionu! Klobouk do-
lů před jejich prací. 

A právě proto záchrance a jejím posádkám popřeji kontro -
verzně – co nejméně zásahů u nás, a když už, jenom se šťast -
ným koncem. A totéž našim hasičům, kteří s ní úzce spolu-
pracují.
                                           Ing. Miroslav Uchytil
                                           předseda finančního výboru 
                                           Královéhradeckého kraje 

Nenahraditelná činnost 
Zdravotnické záchranné služby 

v chlumeckém regionu

Zdravotnická záchranná služba je velmi důležitá zdra-
votní služba. Spočívá v tom, že na základě tísňové výzvy je po -
skytována přednemocniční neodkladná péče osobám s náhlým
závažným postižením zdraví nebo v přímém ohrožení života.
Je tedy zřejmé, že se jedná o zásadní zdravotní službu také
pro občany města Chlumec nad Cidlinou. 

A jak je to se „záchrankou“ v Chlumci and Cidlinou? 
Na území města, jakož i v celém Královéhradeckém kra-

ji zajišťuje tuto službu Zdravotnická záchranná služba Krá-
lovéhradeckého kraje (ZZS KHK). ZZS KHK je příspěvková
organizace zřizovaná Královéhradeckým krajem. Potřebu-
je-li kdokoliv zdravotnickou záchrannou službu, volá lin-
ku 155. Volající se dovolá na Krajské zdravotnické operační
středisko v Hradci Králové, kde je připraveno v pohotovosti
nepřetržitě každý den po celý rok až 5 operátorů. Vyhodno-
tí-li operátor hovor tak, že je potřeba vyslat ZZS do Chlum-
ce nad Cidlinou, má hned několik možností. První volbou
a nejbližšími posádkami jsou výjezdové skupiny v Novém
Bydžově. Zde jsou k dispozici nonstop dvě sanitky, jedna
s lé kařem a druhá záchranářská. Obvyklé dojezdové doby
z Nového Bydžova do Chlumce nad Cidlinou jsou cca 10–
12 minut. V případě, že jsou posádky z Nového Bydžova vytí -
žené, vysílá operátor sanitní vozy z Hradce Králové. Zde má
k dispozici dalších pět sanitních vozů (jeden s lékařem a čty -
ři záchranářské). Průměrné dojezdové doby z Hradce Králové

jsou delší, nicméně i z Hradce Králové lze zajistit dostupnost
záchranky v Chlumci nad Cidlinou do 20 minut. Ve výjimeč-
ných případech může operátor vyslat také vrtulník letecké
záchranné služby. Pro představu, v roce 2022 zasahovala
ZZS KHK v katastru území města Chlumec nad Cidlinou
v cca 540 případech. To je zhruba v průměru 10x za týden.
V cca 150 případech byl vyslán také lékař. Vrtulník zasaho-
val v roce 2022 v Chlumci nad Cidlinou v 7 případech. 

A do kterých nemocnic bývají pacienti z Chlumce nad
Cidlinou transportováni? A kdo o tom rozhoduje?

V největším počtu případů jsou obyvatelé Chlumce nad
Cidlinou transportováni záchrannou službou do Fakultní
nemocnice v Hradci Králové. Ale ne vždy. V případech, kdy
se jedná o méně závažný neúrazový (interní) stav, je cílovým
zdravotnickým zařízením Nemocnice v Novém Bydžově, re-
spektive její interní oddělení. Zásadním momentem, který určí
nemocnici, kam bude pacient směřován, je především aktuální
zdravotní stav pacienta, respektive tzv. pracovní diagnóza, kte-
rou určí zasahující tým na základě vyšetření pacienta. Pacient
ani jeho příbuzný si nemohou svobodně zvolit cílovou ne-
mocnici. Ale kupodivu ani zasahující lékař nebo záchranář
nemají právo vybrat cílovou nemocnici zcela dle své libovůle.
Musí se řídit aktuálním stavem pacienta a zvolit nejbližší za-
řízení, které disponuje příslušným oddělením dle stanovené
pracovní diagnózy. Autor: ZZS KHK

Zajištění zdravotnické 
záchranné služby 

v Chlumci nad Cidlinou

Odemykání Cidliny 29. 4. 2023
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Hřbitov není přístupný o sobotách a během židovských svát -
ků. Kromě náhrobků si můžete prohlédnout márnici s po-
hřebním vozem (furgonem), převozní rakví a vitríny s osob-
ními předměty vězňů, korespondencí a fotografiemi. Velmi
dojemný a smutný je dopis mladého muže. Napsal ho rodičům
hodinu před svojí popravou v koncentračním táboře. Po je-
ho přečtení si uvědomíte, že tato hrůzná část dějin
se už nesmí nikdy opakovat!

Jihozápadně od centra města se na mírném kopečku na-
chází kostel Zvěstování Panny Marie se starobylou zvo -
nicí. Původně se zde nacházel i hřbitov. Dnes ještě můžete
spatřit některé vzácné památkově chráněné náhrobky. Celý
komplex je vzácnou kulturní památkou. Určitě se na
toto místo vydejte!

V Heřmanově Městci je mnoho dalších památek a zají-
mavostí! Zmínili jsme se jen o těch největších. Možná sami ob-
jevíte další místa, o kterých ani my nevíme. Když bychom chtě-
li ve městě projít vše důkladně, jeden den stačit určitě nebude.

Pokud si chcete prohlédnout okolí města, můžete se vy-
dat do místní části Heřmanova Města do osady Konopáč.
Dříve byl uváděn jako samota, později zde byly zřízeny Eliš-
činy lázně s vanami. Na koupel se používala údajně léčivá
voda z nedaleké studánky. Lázně byly v roce 1848 přemě-
něny v továrnu na sirky. Z posledního z mnoha rybníků bylo
zřízeno koupaliště. Postupně zde po mnoha úpravách vznikl
auto kemp. Konopáč je dnes křižovatkou turisticky znače-
ných cest a cyklostezek. Pro cyklisty je to veliká výzva! Kop-

covitý terén Železných hor zvládnou jen opravdu trénovaní
sportovci.

Naučná stezka (délka 2,2 km) Raškovickými lomy
spojuje několik bývalých lomů na těžbu křemence. Křeme-
nec se těžil v malé vesničce Horní Raškovice a používal se
na výrobu mlýnských kamenů. Součástí stezky je i rozhled -
na Barborka a rozlehlý přírodní areál, kde se vždy kon-
cem června koná akce s názvem Tradice Železnohorského
regionu. Pod rozhlednou Barborkou, pojmenovanou po pat-
ronce horníků, kameníků a geologů, si můžete v Geoparku
Železné hory prohlédnout geologickou expozici nejhojněj-
ších kamenů. Obyčejné šedé kameny vám budou vyprávět
své příběhy. Tyto příběhy jsou často dlouhé, napínavé a končí
dnem, kdy člověk kámen vytěží a použije je pro svoje potřeby.
Stezka vás povede i kolem zatopených křemencových lomů
s poetickými názvy Bezedná jáma a Ovčí jáma a k nejvyš-
šímu místu v okolí Horních Raškovic – k Vysoké skále
s nad mořskou výškou 333 metry. Do Horních Raškovic se
dostanete ze Svinčan, ležících na trase do Heřmanova Měst-
ce. Stezku lze pěšky absolvovat i s menšími dětmi a nabízí
se i jako samostatný půldenní výlet.

Těch krásných a zajímavých míst je kolem Heřmanova
Městce mnohem víc, než o kterých jsme psali. Určitě si sami
můžete zpestřit zpáteční cestu zastávkou v Antiku ve Valech.
I když nebudete mít v plánu něco kupovat, stačí jen nahléd-
nout a dýchne na vás vůně starožitných předmětů.

A je čas na návrat! Loučíme se slovy hudebního skladate -
le a zpěváka Richarda Pachmana: „Ne vždy je nám dána
šance návratu. A pokud ano, není krásnějších chvil!“

Zdroje: 
www.mapy.cz
www.hermanuv-mestec.cz. 
www.spokul.cz
TIC Heřmanův Městec

Mgr. Věra Teplá a Zdeněk Hataš

Po měsíci se znovu vracíme do Heřmanova Městce.
Dnes si budeme povídat o centru města, o židovské komu-
nitě a okrajově se zmíníme o okolí města, jehož některá mís-
ta stojí za návštěvu.

Střed Heřmanova Městce byl v roce 1990 vyhlášen měst -
skou památkovou zónou. Po jeho prohlídce poznáte, že ná-

městí Míru a jeho přilehlé části si toto označení opravdu
zaslouží! 

Náměstí dominuje pozdně barokní kostel sv. Barto-
loměje. Byl postaven v letech 1756–1761 a ze stejného ob-
dobí je i fara. Nad hlavním vchodem kostela je vytesán v pís -
kovcovém bloku erb rodiny Šporků. Po dohodě v informačním
centru lze objednat prohlídku interiéru kostela.

Na jižní straně náměstí vás upoutá několik významných
měšťanských domů s bohatou výzdobou. Podrobně se o nich
můžete dočíst v brožurce Památky promlouvají, kterou ob-
držíte v nedalekém Turistickém informačním centru.

V odpoledních hodinách se otvírá v budově kina Mír útul-
ná kino – kavárna. Mimo ochutnávky dobré kávy si zde
můžete prohlédnout filmové plakáty od Lukáše Verfla z No -
vého Bydžova, jehož sbírka obsahuje několik set kusů plaká-
tů. Vchod do kina najdete v označeném průjezdu za restau-
rací Beránek.

Židé v Heømanově Městci
Severně od náměstí Míru v Havlíčkově ulici se nachází

velmi zajímavý komplex židovských památek.
Na počátku 16. století byla ve městě dost početná židov-

ská komunita. Živili se podomním obchodem, výrobou liho-
vin, ale také tradičním půjčováním peněz na úrok. Počet Ži-
dů ve městě se neustále zvyšoval, hlavně po třicetileté válce
povolal hrabě Špork mnoho nových židovských rodin. V roce
1848 žilo v Heřmanově Městci 840 Židů. V roce 1870 byla po -
stavena synagoga v novorománském slohu na místě původ-
ní barokní. Ve městě sídlil krajský rabín a židovské děti navště -
vovaly svoji školu. Na konci 19. století se hlavní obchod ve
městě soustřeďoval do židovských rukou a také průmysl byl
většinou dílem židovských firem. Postupně ale počet Židů ve
městě klesal díky jejich odchodu do jiných měst a na počátku
2. světové války jich zde žilo už jen asi 60. V roce 1942 byli všich-
ni Židé transportováni do Terezína a vrátily se pouze tři ženy. 

Téměř celé židovské město bylo v 80. letech 20. století ne -
uváženě zbouráno. Po roce 1989 byla v Heřmanově Městci za -
ložena Společnost ochránců židovské kultury. Zdevastovaná
synagoga, židovský dvojdomek, škola i hřbitov byly postupně
zrekonstruovány a zapsány do seznamu kulturních památek.

Obnovená synagoga se dnes stala místem pro kulturní
setkávání. V bývalé židovské škole je umístěna galerie s díly
hlavně východočeských malířů a sochařů pod názvem Gallery
Cyrany. Zrekonstruovaný židovský dvojdomek je využíván
jako městská výstavní síň. Židovský hřbitov, nacházející se
nedaleko od synagogy, se řadí k největším a nejstarším hřbi -
tovům v České republice. Nachází se zde 1077 náhrobních
kamenů, nejstarší dochovaný a čitelný pochází z roku 1647.
Po kud budete mít zájem o prohlídku hřbitova, musíte zajít
nejprve do Turistického a informačního centra na náměstí Mí -
ru nebo do domku správce v Havlíčkově ul. 668 (při jižní stra -
ně hřbitova). Tam vám bude zapůjčen klíč proti záloze 100 Kč.

Heømanùv Městec – 
brána Železných hor 2. část

Janáčkův dům č. 180, ve štítu reliéf sv. Jiří

Kostel sv. Bartoloměje na náměstí Míru

Městská výstavní síň v židovském dvojdomku

Židovská synagoga v Heřmanově Městci

Barokní zvonice z roku 1711
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Vraťte se zpět v čase a nakoukněte do minulosti jak
své, tak i vašich prarodičů a praprarodičů. Patříte-li
mezi milovníky hraček a všeho, co k dětství patří, je
tento tip na výlet právě pro vás.

Muzeum hraček Stuchlíkovi najdete v bývalém areálu
Jabloneckých skláren u koupaliště v Novém Bydžově, Ulice
u Mlýna 1437.

Pro návštěvníky je připraveno mnoho lahůdek.
Co na vás v muzeu hraček čeká:

Naleznete zde unikátní sbírku zahrnující exponáty z před -
válečné doby až po 80. léta minulého století včetně velkého
starožitného funkčního kolejiště s mašinkou a vagónky z ro -
ku 1913. V muzeu je nyní k vidění rozsáhlá sbírka unikát-
ních a vzácných předmětů z let 1910 až 1920. Panenky po-
cházejí z velkoskladu hraček v německém Sonnenbergu,
uzavřeného po první světové válce, proto se nikdy nedostaly
k dětem a jsou v naprosto krásném a nehraném stavu.

V květnu vás přivítá také nová expozice loutkových di-
vadel. Co si tato loutková divadla představit?

Loutky a prvky loutkového divadla se v českých zemích
vyskytovaly již v nejstarším období. Od 17. století začaly do
českých zemí zajíždět anglické, nizozemské, italské a později
německé divadelní skupiny, které předváděly doplňkovou
atrakci vedle živých herců i představení s marionetami. V dru -
hé polovině 18. století začali na území českých zemí působit
i loutkaři české národnosti. Postupně vznikla tradice loutkař-
ských rodin (Maisnerové, Kopečtí, Finkové, Durští). Od polo-
viny 19. století se začalo rozšiřovat hraní s loutkami na ma-
lých domácích scénách a rodinných divadlech. Výrobci začali
sériovou výrobu loutek a loutkových divadel, vydavatelství
začala masově vydávat loutkové hry.

Právě z tohoto období pochází naše ojedinělá sbírka lout-
kových divadel.

Sbírka čítá desítky divadel sestavených do tématických
scén. Najdete zde peklo plné čertů, vodníky ve své vodní říši,
rytířský sál a mnoho dalších. Divadla a loutky mnoha výrob-
ců a mnoha různých materiálů. Mezi nejcennější se řadí velké
marionety řezbáře Kopeckého a firmy Munzberger, dále Štor -
chovo divadlo, soustružené loutky Artel, Schowanek, Blank
a mnoho dalších.

Loutky řezbované, sádrové, z různých tajných materiálů,
kteréžto ingredience si věrně předávaly loutkařské rodiny.
Uvidíte nádherné šité oblečení, detailně zpracované a vyve-
dené obličeje.

Jen vstoupit na jeviště a rozzářit dětské i dospělé publi-
kum. Nechte se vtáhnout do dob minulých a ponořte se do
světa pohádek. Zinscenujte si vlastní příběh. Fantazii se meze
nekladou. Každý návštěvník se může stát režisérem.

Během roku muzeum připravuje akce jak pro děti, tak
pro dospělé. V tomto roce nás čeká akce Pohádkový den
plný zábavy a to 12. 8. 2023, kde na vás bude čekat bo-
hatý program.

V prosinci se můžete těšit na rozsáhlou expozici betlé-
mů lidového sběratele, řezbáře a výtvarníka Ondřeje Vávry.

Otevírací doba 2023:
Květen vždy pondělí až pátek od 10 hodin do 14 hodin
Červen až září vždy od úterý do soboty od 10 hodin do 16 hodin.
Prosinec od úterý do soboty od 10 hodin do 16 hodin. Prosin -

cové pátky noční prohlídky od 18 hodin do 22 hodin.
Pro jiný termín prohlídky volejte na tel. číslo 608 985 477

propagace a marketing muzea – Michaela Bousová DiS.

Pro výkup hraček a nabídku hraček do expozic volejte
na tel. číslo 604 554 114 – Hana Stuchlíková.

Pro všechny dětské návštěvníky jsou připraveny
soutěžní úkoly o sladké odměny.

Neváhejte a přijeďte si s námi zavzpomínat, za-
soutěžit a pokochat se všemi exponáty. Sbírka se
neustále rozrůstá a nabývá nevídaných rozměrů.

Těšíme se na vás.
www.muzeumhracekbydzov.cz 

Za muzeum hraček Stuchlíkovi 
Michaela Bousová DiS.

Výlet do muzea hraček Stuchlíkovi
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KLICPERŮV DŮM

2. června          Vystoupení pěveckého 
pátek             oddělení žáků 
17.00 hod.       Základní umělecké školy     
                   Chlumec nad Cidlinou
                        Vstupné: 50 Kč/100 Kč

4. června          Život pro samouky
neděle               Kino
18.00 hod.         Život po čtyřicítce s nadhledem a pořádnou

dávkou sarkasmu přináší komedie s Janou
Plodkovou v ústřední roli od producentů
úspěšné Střídavky. Hlavní postava Klára umí
být ve čtyřiceti pořád stejně nejistá a zma-

tená jako v osmnácti, jenom už to nevypa-
dá tak roztomile. Její manželství ze dne na
den skončí a ona se znovu ocitne v nepřed -
vídatelném světě randění a trapasů. Do to-
ho vychovává dvě dcery, snaží se přežít svou
výstřední mámu a radit jí začne úžasná vzta-
hová koučka a influencerka.

                        Hrají: Jana Plodková, Jaroslav Plesl, Barbo ra
Seidlová, Zuzana Kronerová, David Švehlík,

Václav Neužil, Lukáš Příkazký, Simona Bab -
čáková a další.

                        Žánr: komedie
90 minut           Vstupné: 140 Kč

7. června          Vystoupení tanečního 
středa             a literárně dramatického 
18.00 hod.        oboru žáků 
                      Základní umělecké školy 
                    Chlumec nad Cidlinou
                        Vstupné: 50 Kč/100 Kč

16. června       Život kotěte
pátek                Kino
18.00 hod.         Vrnilka je živé a zvědavé kotě, které teprve

objevuje život na pařížských střechách. Jeho

osud se změní, když se ho ujme desetiletá
Clémence a odveze ho do venkovského do -
mu v srdci hor. Tím začíná jejich neobyčej-
né dobrodružství, které oba navždy změní.

                        Žánr: rodinný/dobrodružný
83 minut           Vstupné: 80 Kč

                                                       Veronika Vejrová, 
                                                       Klicperův dům

CHLUMECKÝ KULTURNÍ KALENDÁŘ
ČERVEN 2023

Rezervace e-mail:  klicperuvdum@chlumecnc.cz
                               knihovna@chlumecnc.cz

Předprodej: Turistické informační centrum Chlumec n. C., v budově městské knihovny, 
Jungmannova 61, Chlumec n. C., po–pá dle otevírací doby Turistického informačního centra.

Pokladna Klicperova domu je otevřena vždy hodinu před představením dle stávajícího programu.

Rezervace on-line: http://klicperuvdum.koupitvstupenku.cz
Rezervace tel.: 602 717 410, 777 486 698, 

po–pá 8.00–16.00 hod.
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Divadelní předplatné nebo také abonmá je tuze moudrá
věc. Poté, co se mi ho podaří sestavit a smluvně zajistit, mohu
vám výsledek představit v celé kráse s jeho výhodami. Pak
už je to celé na vás, divadelním obecenstvu. Popřemýšlíte
o jednotlivých hrách, spočítáte výhody, zabloudíte k nevýho-
dám, avšak na konci se musíte vždy rozhodnout. Určit, jestli
rozšíříte vlastní divadelní rozhled, své znalosti či chcete do
společnosti a přirozeně se pobavit nebo prahnete po nových
pocitech a námětech, o kterých možná povedete následně
konverzaci. 

Napadlo vás někdy, že se stanete abonentem divadelní-
ho předplatného Klicperova domu? A vidíte, letošní před-
platné si zakoupilo 42 předplatitelů, v roce 2022 jich bylo
pouze 25. Do budoucna věřím, že se počty stálých zájemců
o divadelní předplatné budou zvyšovat. A profil našich divá-
ků? Jedni jsou na hru připraveni a vědí, co mohou očekávat,
druzí zase mají divadlo za tajemnou skříňku a čekají, co uvi -
dí a co na ně dnes večer čeká. Zápletkou pro všechny, tedy
i herce, je, že nikdo z nich netuší, jak se představení vyvine
a co se během něj stane.

V čerstvé paměti ještě máme poslední představení Oskar
a růžová paní. Čím byla zajímavá ta předcházející? Hra Be-
nátky pod sněhem velmi bavila diváky, často se ozýval smích.
Herec Jaromír Nosek v zákulisí prohlásil, že až v Chlumci bu-
dou hrát příště, tak už pojedou podle scénáře. Vystoupení ten
večer bylo po celou dobu velkou improvizací. V březnovém
představení Novocento (1900) odvedl Radim Madeja bravur-
ní herecký výkon. Přijel chvilku před začátkem, oblékl se do
kostýmu, po vstupu na jeviště vítal diváky a téměř každému
pokynul. Bylo vidět, že si zřejmě sám pro sebe předříkává text
a sžívá se s prostorem. Hra je totiž napsána původně pro di-
vadelní malou scénu. Dodnes nechápu, kde vzal v sobě tolik
sil a elánu, že zůstal s diváky v kontaktu i o přestávce a vů-
bec nepotřeboval oddych. Jeho zvládnutí takového množství
textu bylo ohromující. Ale jak řekl, energii čerpá z lidí a mo-
mentu. Jeho kolega na jevišti Jakub Šafr zase předvedl do-
konalé klavírní mistrovství. Dovoluji si říci, že celý večer byl
dosud nejlepším a nejintenzivnějším divadelním zážitkem
v mém životě. Osobním zklamáním pro mne byla nízká ná -
vště va. Velké očekávání jsme měli od retrokomedie Normál-
ní debil 1 a naplnilo se, legrace od začátku do konce. Diváci
vzpomínali, jak v dané době prožívali stejné věci, oblékali se
shodně, sledovali černobílou televizi. Opravdový návrat do
minulosti.

Základní osu divadelních představení Klicperova domu
tvoří v 1. polovině roku předplatné profesionálních divadel
a ve druhé polovině roku divadelní přehlídka amatérských
souborů Klicperův Chlumec. Tyto dva bloky jsou základem,
který v případě zajímavé nabídky či příležitosti mohou roz-
šířit dvě až tři vystoupení amatérského či profesionálního
souboru. Každým rokem tak naše obecenstvo zhlédne při-
bližně 10 až 12 her. Nezapomínáme ani na naše dětské di-

vadelní diváky, pro které je určeno Loutkobraní a v průběhu
roku několik dalších představení nejen v rámci Klicperova
Chlumce a Noci divadel. Vycházíme z jednoduché rovnice,
že dětský divák je náš budoucí divák dospělý. 

Jen mne mrzí, že divadelní předplatné pro své zaměst-
nance nebo kolegy nezakoupila ani jedna chlumecká a přes-
polní firma, organizace, instituce či škola. Přitom je předplat-
né přenosné a může se tak během cyklu vystřídat více osob.
A to nemluvím o příznivé ceně. 

Divadlo vzdělává a baví. Najdete komplexnější dárek k na -
rozeninám, svátku, výročí, maturitě, promoci, Vánocům, jako
zážitek, pozornost nebo z lásky právě proto, že vzdělává
a baví?

Celková cena předplatného v roce 2022 byla na pět před-
stavení 1 870,- Kč, průměrná cena vstupenky na jedno před -
stavení je 374,- Kč. V roce 2023 činila celková cena předplat -
ného na čtyři představení 1 370,- Kč, průměrná cena vstupenky
na jedno představení tak vyšla na 342,50 Kč. Z přiložených
tabulek s počty diváků jednotlivých divadelních her si může-
me odvodit další fakta. Jednoznačně vidíme, že naše obecen-
stvo navštívilo Klicperův dům v rámci divadelního předplat-
ného výrazně hojněji oproti roku 2022.

Děkuji.

DIVADELNÍ PŘEDPLATNÉ 2022                              

Termín   Název hry                         Počet diváků
25. 3.        Tři v háji                            56
22. 4.        Ani spolu, ani bez sebe       zrušeno
7. 5.        Jak se Husákovi zdálo, 

               že je Věra Čáslavská            81
25. 5.        Třetí prst na levé ruce         75
3. 6.        Sluha dvou pánů                92

DIVADELNÍ PŘEDPLATNÉ 2023  

Termín   Název hry                         Počet diváků
3. 2.        Benátky pod sněhem          193

22. 3.        Novecento (1900)               80
14. 4.        Normální debil 1                212
12. 5.        Oskar a růžová paní            173

                                                       Veronika Vejrová, 
                                                       Klicperův dům

Proč každoročně zakoupit 
divadelní pøedplatné?

Sběratel koupí
LP gramofonové desky
i CD disky s hudbou.

Přijedu.      Tel.: 721 442 860

Výstava v Klicperově domě



ním odpovídali. Sálem také putovaly tři nejdůležitější me-
daile z kariéry obou fotbalistů. Nechyběly samozřejmě ani
vzpomínky pana Vízka na roky strávené v místním Kovoplas-
tu ani na fotbalovou rivalitu mezi Chlumcem a Bydžovem.
V závěru byl na pódium pozván pan Jiří Ryba, který právě
tento den oslavil svoje 77. narozeniny a který se zasloužil
o rozvoj fotbalu v našem městě.

Velmi oceňuji zejména moderátorký um dvojice Helena
a Veronika. Dámy, byly jste skvělé! Bezvadně jste si poradily
s tématem, které vám asi není úplně vlastní, a za to vám patří
obrovský dík. Závěr patřil poděkování všem a předání darů
hostům – fotbalistům, kterými byly výrobky chlumeckých fi-

rem a hlavně české buchty v uzlíčku, protože když se správný
český Honza vydá do světa, buchty nesmí chybět. A že jsou
oba pánové známí nejen u nás, ale i ve světě, o tom nemůže
být pochyb. Takže zdar sportu a fotbalu zvlášť! 

Mgr. Milena Komárková 

P. S. Později jsem se dozvěděla, že i pánové fotbalisti byli s tím -
to neobvyklým způsobem besedy velmi spokojeni, dokon -
ce prý to byla jedna z nejzajímavějších a nejpříjemněj-
ších, které absolvovali.

      Škoda jen, že v hledišti nebylo více chlumeckých fotba-
lových odborníků ani zástupců našeho města.
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n Článek pošlete v samostatném textovém dokumen -
tu (formát doc. docx. txt, rtf.)

n Dokument pojmenujte stejně jako nadpis článku
(NE „článek do zpravodaje“)

n Článek prosím neposílejte napsaný přímo v e-mailu!
n Každý článek podepište celým jménem
n Článek by neměl přesahovat dvě tiskové strany a 4 při-

ložené fotografie
n Ke článku přiložte fotografie a obrázky ve formátu jpg.

nebo pdf. v co nejlepší kvalitě o velikosti alespoň 1 Mb.
n Fotografii pojmenujte stejně jako článek, např. „Výlet do

Chlumce1.jpg“ (NE 281549876.jpg)

n Textový dokument a přiloženou obrazovou přílohu po-
šlete na e-mail chlisty@chlumecnc.cz

n Prosíme, dodržujte datum uzávěrky!

TERMÍN UZÁVĚREK A VYDÁNÍ 
CHLUMECKÝCH LISTŮ

Číslo            Datum uzávěrky         Datum vydání
6/23                      1. 6.                            22. 6.
7/23                      7. 7.                            27. 7.
8/23                      3. 8.                            24. 8.

Veronika Vejrová, odpovědný redaktor

I letos se naše muzeum připojuje k národnímu festi-
valu Muzejních nocí. Tento festival vznikl spontánně v ro-
ce 2005 a spojil původně solitérní akce některých muzeí do
jednoho společného, téměř měsíc trvajícího svátku Muzej-
ních nocí. Jeho organizace se každoročně ujímá Asociace
muzeí a galerií České republiky, z. s., ve spolupráci s Minis-
terstvem kultury a dalšími subjekty. Festival se tak stal oje-
dinělou akcí, která nemá svým rozsahem v Evropě obdo-
by. Le tos se do něj přihlásilo rekordních 623 institucí ze
188 měst! Festival bude probíhat od 19. května do 16. čer -
vna 2023 napříč celou republikou a zájemci se tak mohou
některé muzejní noci zúčastnit. Úplný přehled přihlášených

muzeí najdete na stránkách Asociace muzeí a galerií České
republiky.

V chlumeckém muzeu se první Muzejní noc konala
31. květ  na 2008 a letos se k festivalu MN připojíme už po -
dvanácté. Na nádvoří muzea bude 26. května 2023 od
18 do 22 hodin probíhat Skautská muzejní noc. Při ní
si připomeneme odložené výročí 100 let od vzniku skautin-
gu v Chlumci n. C., proto na nádvoří ožije skautský tábor, za -
plápolá oheň a za doprovodu kytar zazní známé písně. Tě-
šíme se na společné setkání!

Za pracovníky muzea Helena Krátká

12. Muzejní noc v Loretě

MÁTE ZÁJEM VYDAT ČLÁNEK?

Fotbalu vůbec nerozumím, až na výjimky jsem na něj ni -
kdy nechodila a ani ho nehrála. Když jsem byla pozvána do
Klicperova domu „na fotbal“, rozhodla jsem se, že je na čase
to změnit. Nejdřív jsem sice moc nechápala téma besedy, ale
vše mi bylo vysvětleno, a tak jsem si řekla, že jdu do toho.
A mu sím se přiznat, že jsem byla velmi spokojená a že vše
předčilo mé očekávání.

Nejen, že jsme se dozvěděli perličky z historie tohoto po-
pulárního sportu, ale byly připomenuty i důležité okamžiky
chlumeckého fotbalu. Celý pořad byl koncipován jako po-
rovnání kopané a divadla. To druhé je mi samozřejmě bližší.
Hlavními aktéry byly obě strany – zástupci divadla, potažmo
kultury, a zároveň moderátorky celého podvečera, Helena
Krátká a Veronika Vejrová a představitelé fotbalu – legendy

Ladislav Vízek a Vladimír Šmicer. Vše se neslo ve velmi pří-
jemném duchu, v klidu a v pohodě. Zazněly vzpomínky, ale
i humorné příběhy, diváci mohli pokládat svoje dotazy, na
které oba pánové s chutí a s vypravěčským umem sobě vlast-

Fotbal na prknech, 
co znamenají svět

Nikdy by mě nenapadlo, že budu koketovat s fotbalem, na -
tož to, že uspořádám pro milovníky tohoto sportu besedu. Ale
jak se říká, nikdy neříkej nikdy. A tak se nemožné stalo skutkem
a 27. dubna 2023 se na pódiu Klicperova domu uskutečnila
be seda s názvem „Fotbal na prknech, která znamenají svět“. 

To je ale jen ten pomyslný vrchol ledovce, proto se vrátím
na začátek. Impulsem k celému nápadu byla výčitka mého
syna Matouše: „Hlavně, že v muzeu evidujete slavné rodáky,

ale na jednoho jste zapomněli.“ A tak jsem se dozvěděla, že
se v Chlumci nad Cidlinou narodil fotbalista Ladislav Vízek,
zlatý olympijský medailista z roku 1980. A jak všichni zasvě-
cení jistě vědí, od pana Vízka je už jen krůček k panu Šmi-
cerovi, takže se nakonec podařilo do Chlumce pozvat oba! 

A protože podle definice má muzeum mimo jiné nabízet
podněty pro vzdělávání, potěšení a sdílení vědomostí, pustila
jsem se do práce a začala objevovat svět zvaný fotbal. Pře-

četla jsem čtyři knihy o výše zmíněných pánech, knihu vy-
danou ke stu letům chlumeckého fotbalu, vytěžila muzejní
archiv a začala sestavovat kostru besedy. Na ní jsme pak s Ve-
ronikou Vejrovou během celého večera hledaly a porovná-
valy, co vše mají fotbal a divadlo společného a v čem se liší.
Z historie fotbalu oprášily pár zajímavostí a letmo se dotkly
i historie fotbalu chlumeckého, abychom nakonec zjistily, že
svět sportu a umění spolu nutně nemusí soupeřit. Touto ces-
tou bych chtěla ještě jednou Veronice poděkovat za to, že
do toho šla se mnou i za úžasnou výzdobu sálu.

Za sebe a myslím, že i za Verču mohu říct, že jsme si ve-
čer užily! Osobně jsme poznaly dva sympaťáky, kterým jsme
už dávno odpustily, že divadelním šatnám říkali kabiny.

Helena Krátká

FOTBAL na prknech, 
která znamenají svět
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Proběhly všechny rituály, které k takové chvíli patří, a my
jsme, plni očekávání věcí příštích, vyrazili vstříc novému se-
tkávání.

V Českém domě v Záhřebu na nás čekalo několik kra-
janů a především Juraj Bahník, předseda České besedy Zá-
hřeb a zároveň místopředseda Svazu Čechů v Chorvatsku.

Následovalo krátké pohoštění a vyrazili jsme na prohlíd-
ku druhého hlavního města.

Daruvar je totiž, jak jsme byli Jiřím informováni, hlavním
městem Čechů v Chorvatsku a Záhřeb je hlavním městem
celého Chorvatska. Takže – dvě hlavní města ve dvou dnech.
Slušný výkon. Prohlídka města se opět nesla v uvolněné
a přátelské atmosféře, do které se dobře hodilo i zasvěcené
slovo naší záhřebské průvodkyně Jarmily Hanuškové. Z je-
jího výkladu bylo cítit, že město dokonale zná a že ho mi-
luje. Nenechala se zaskočit ani naší trochu rozpustilou sku-
pinou, kterou Jiří Bahník s úsměvem okomentoval slovy: „Celý
den se hrálo divadlo a večer bude představení.“ Oběd se ko-
nal v Českém domě. Když se ve dveřích objevil velvyslanec
České republiky v Chorvatsku Ing. Milan Hovorka se svou
manželkou Jarmilou, nebyli jsme zaskočeni, ale příjemně pře-
kvapeni. Pan velvyslanec měl velmi náročný program, přesto
nám věnoval dvě hodiny svého času. Rozhovor s ním byl ne -
nucený, neformální a jak jsme byli ujištěni, pro obě strany
přínosný a osvěžující. Vymezený čas utekl jako voda. Litoval,
že nemůže vidět naše večerní představení, protože v tu dobu
bude sedět v letadle na cestě za povinnostmi, ale byli na něm
další zástupci ambasády, takže dodatečně informace určitě
dostal.

Když jsme zjistili, že technik místního divadla umí česky
stejně jako my chorvatsky, bylo jasné, že příprava předsta-
vení bude zajímavá. A byla. Samozřejmě bylo na místě dost
lidí, kteří by mohli vzájemnou komunikaci zprostředkovat,
ale nakonec to nebylo zapotřebí.

Když představení skončilo, technik mne ujistil, že po prv-
ních deseti minutách pochopil, o čem hra je, a pak už rozu-
měl každému slovu. A když jsem viděl, jak mu svítily oči, věřil
jsem mu to.

I záhřebské publikum bylo spokojené a po představení
jsme při besedě přijímali upřímné gratulace. Dokonce jsem
od jednoho z diváků, Dragutina Palatinše, dostal jeho autor -
skou divadelní hru, jmenuje se Vzácný host, a pokud se roz-
hodneme, že ji nastudujeme, máme jeho souhlas. 

Beseda po představení by jistě pokračovala opět do čas-
ných ranních hodin, ale protože nás čekala dlouhá cesta do-
mů, ukončili jsme ji těsně před půlnocí. 

Poslední stisky rukou, úsměvy, slzy, zamávat a pak najít
pohodlnou polohu v sedačce autobusu. Kdo mohl, propadl
dřímotě.

Když mi dopoledne, kolem jedenácté, volal Jiří Bahník,
jestli jsme dojeli v pořádku, byl překvapen, když se dověděl,
že jsme už tři hodiny doma. Ano, řidiče jsme měli fakt skvělé. 

A i oni svým dílem přispěli k tomu, že jsme si své zájez-
dové představení užili beze zbytku.

Takhle tedy probíhala naše divadelní mise za krajany do
Daruvaru a Záhřebu.

Odvezli jsme si mnoho postřehů, námětů i emocí. Mezi
ty základní patří poznání, že kraj, který jsme navštívili, není
bohatý třpytivými skly mrakodrapů, nablýskanými hřmotný-

mi auty nebo luxusními nočními kluby. Jeho bohatství se
ukrývá v lidech, kteří v něm žijí, kteří jsou srdeční a otevření,
kteří jsou pevným poutem vázáni k odkazu svých předků.
K mateřskému jazyku, tradici a kulturnímu odkazu. A co je
nejdůležitější, snaží se vše předávat i svým dětem a vnou-
čatům. A za to všechno si zaslouží velký respekt a hlubokou
poklonu.

Na konci se většinou děkuje. Poděkování by jistě zaslou-
žila dlouhá řádka lidí. 

Nebudu je jmenovat všechny, protože bych určitě na ně-
koho zapomněl a bylo by mi to potom líto, ale někoho jme-
novat musím. Je to paní Libuše Stráníková, bez které by se
tahle naše cesta vůbec neuskutečnila. Takže, Líbo, moc dě-
kujeme především Tobě a věřím, že předáš naše poděkování
také všem lidem, kteří se spolu s Tebou na naší misi za di-
vadlem k vám podíleli. Určitě budeš vědět ze všech nejlépe,
komu a jak velké poděkování patří.

Pokaždé když něco skončí, něco nového vzápětí začíná.
A všichni, kdo se výpravy do Daruvaru účastnili, věří, že naše
cesta byla jen začátkem řady cest, a to oběma směry.

Milí přátelé z Daruvaru, Záhřebu, Dolních Střežan a mno -
ha dalších míst, děkujeme vám, že jste nám připravili krásné
zážitky. Bylo nám s vámi moc dobře. A věříme, že vám vaši
pohostinnost budeme moci oplatit, až k nám zavítáte s vaší
novou hrou.

Tak – brzy na viděnou.
Jaroslav Málek

Setkávání jsou něčím, co nás, lidi, provází celým životem.
Jsou jeho přirozenou součástí.

Některá jsou letmá, jiná osudová, a mezi mnoha jinými
jsou také setkání náhodná.

S divadelníky z Daruvaru jsme se setkali náhodou. Byli
tehdy na zájezdu v České republice a v Libici nad Cidlinou
měli sehrát svoji inscenaci hry Habaďůra.

A protože vážili dlouhou cestu, snažili se organizátoři
jejich cesty o to, aby svou hru mohli sehrát na více místech.
A tak se soubor Sebranka dostal i na náš festival Klicperův
Chlumec, který byl v té době v plném proudu. 

Účinkování Sebranky mělo úspěch u diváků i u organi-
začního týmu, a tak si daruvarští odvezli cenu za třetí místo
v diváckém hlasování a také hlavní cenu fetivalu, Cenu Anto-
nína Lauterbacha. Na přátelském setkání po představení,
které probíhalo v srdečném duchu, jsme si slíbili, že se ne-
vidíme naposledy.

A tak už nebylo náhodou, že jsem jednoho dne – 15. lis -
topadu 2022 – obdržel mail z Chorvatska:

„Vážený pane Málku, drazí divadelní přátelé, milý pane
Havrdo,
jak jsme si před něco víc než rokem slíbili, měli bychom od
slibu pokročit dál…

Ještě vzpomínáme na krásný výlet do Česka, na setkání
s přáteli z Libice i na hostování u vás, ve vašem krásném
divadle.

Rádi bychom vám pohostinství oplatili.
Proto bychom byli rádi, kdybyste se svou inscenací zavítali

k nám do Daruvaru. Navrhuji, aby to bylo v dubnu, 22. nebo
29. 4. Myslím, že by bylo možné domluvit ještě jedno vystou -
pení v některé jiné české besedě. Ukážeme vám Daruvar,
kde má sídlo Svaz Čechů v Chorvatsku, český areál s mateř-
skou a základní školou a Českým národním domem, kde
budete hrát i spát, novou expozici o české menšině v Chor-
vatsku, zámek Jankovićů… Určitě se do Daruvaru zamilujete
a budete se sem chtít vrátit. Podrobnosti ještě domluvíme…

Prosím, promyslete to a napište, zda se vám některý z na -
bídnutých termínů hodí, ostatní domluvíme dodatečně.

Srdečně zdravím a těším se na vás. Jménem divadelní-
ho souboru Sabranka Libuše Stráníková“ 

Poté následovalo ještě několik mailů a telefonátů upřes-
ňujících program naší cesty a 21. 4. 2023 jsme naložili ku-
lisy, dárky, trochu českého chleba, který je, jak jsme byli infor-
mováni přáteli, vhodným a žádaným artiklem, trochu českého
piva, které je zase, jak známo, chlebem tekutým, který lidi spo-
juje, a vyrazili na cestu dlouhou přes sedm set kilometrů,
abychom v podvečer stanuli před Českým domem v Daruvaru.

Jestli měl někdo obavy, že setkání bude ostýchavé a pří-
liš oficiální, ztratil je hned na začátku. Lidé, kteří se zabývají
divadlem, jsou zvyklí dělit se o své emoce s obecenstvem
a umí být otevření a upřímní. A přesně tak celé naše setkání
probíhalo. Nebyla jediná minuta, kdy by si jednotliví účast-
níci (z obou stran) neměli o čem povídat. Probírala se téma-
ta, divadelní, pracovní, úspěchy a nezdary života i témata
veskrze osobní.

Kdybych celé to třídenní setkávání měl nějak „zaškatul-
kovat“, otevřel bych šuplíček – rodinné setkání. Takovou atmo -
sféru jsme cítili na každém kroku. Ano, starali se o nás po
celou dobu našeho pobytu skutečně jako o vlastní rodinu.

Program byl doslova nabitý. Večení beseda po příjezdu se
protáhla do pozdních nočních hodin. Ráno prohlídka města,
zahájená v areálu Svazu Čechů v Chorvatsku kde se nachází
Mateřská školka Ferdy Mravence, Česká základní škola a krom
sídla vedení Svazu, České besedy, nakladatelství Jednota a kan-
celáře poslance za českou menšinu také stálá výstava, ma-
pující na časové ose všechny nejpodstatnější události, které
se života krajanů dotýkají.

Nejsilnější emoce vyvolává u domácích i hostů dodnes
vzpomínka na odsun chorvatských dětí do bezpečí – do Čech,
v době Války za nezávislost, (nebo také Vlastenecké války)
v letech 1991–95, která na oblast Slavonie dopadla oprav-
du velmi tvrdě.

Naše daruvarská průvodkyně profesorka Anička Vodvár-
ková byla jedním z pedagogů, kteří s dětmi v Čechách v tu
dobu byli jako pedagogický dozor, a její vzpomínky zapů-
sobily na všechny zúčastněné tak silně, že došlo i na slzy.
V takových chvílích si člověk nejsilněji uvědomí, jaké hod-
noty jsou pro život nejdůležitější a jak malichernými věcmi
někdy zbytečně utrácíme čas.

Po prohlídce místního lázeňského parku, kde v ten den
pro bíhal „Květinový den“, končíme prohlídku města u zámku
Jankovičů, jejichž stopa je při prohlídce města vidět na kaž-
dém kroku. Potom už sejít z kopce k Českému národnímu do -
mu a odjezd do Dolních Střežan, kde pro nás na farmě Jare -
šových čekal skvělý oběd, potom malá prohlídka hospodářství
a exkurze do výrobny sýrů, které jsou hlavním produktem far -
my, věnující se i agroturistice a i v této oblasti má určitě co na -
bídnout. Korunou celé návštěvy Jarešovy farmy bylo vystou-
pení Evičky a Jeníka Blažkových, kteří zapívali české národní
písničky, které se učí doma, ve školce i v pěveckém kroužku.
Tady nezůstalo jedno oko suché. Pak přišel čas na návrat, pro -
tože bylo nutné zahájit přípravy na večerní představení.

Když přijedete někam, kde jste ještě nikdy nehráli, je ner-
vozita mnohem větší, než obvykle. Vynořují se otázky. Přijde
dost lidí? Budou hře rozumět? Dokážeme publiku předat
všechno, co máme nazkoušené? Ukázalo se, že všechny oba-
vy byly nakonec liché.

Nejen že lidé přišli, ale přišlo jich plné divadlo a bavili se
od první chvíle naprosto bezprostředně a bez zábran, což je
pro herce to nejlepší, co mu můžete dopřát.

A tak se stalo, že jsme nakonec sehráli jedno z lidsky nej-
lepších představení, které jsme absolvovali s touto inscenací.
Slova plynula tak, jak bylo napsáno ve scénáři, emoce se ob -
jevovaly v místech, kde se objevit mají, a pauzy měly správ-
nou délku a byly přesně v místech, kde mají být. A že se to
všechno sejde jen vzácně, o tom by vám divadelníci mohli
vyprávět. Následná oslava zase pokračovala až do pozdních
nočních hodin.

Ráno nebylo kalné, ale neslo se ve znamení loučení. Ne-
bylo to loučení smutné, protože všem bylo jasné, že se ne-
loučíme na vždycky. Přesto tam slzičky byly.

Divadelní cesta za krajany
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návratu do Českého národního domu jsme se již připravo-
vali na představení. 

Večerní představení zahájila principálka daruvarského
souboru „Sebranka“ paní Líba Stráníková. Poté předala slo-
vo mně. Přiznávám, že jsem měl připravený velice osobní po-
zdrav divákům, ale moje emoce na chvíli ovládly moji mysl.
Poté se mi však podařilo říci vše, co jsem chtěl divákům sdě-
lit. Mojí záchranou byl vedle mne stojící Jarda Málek, který
poté představil náš divadelní soubor Klicpera. Téměř zaplně-
né hlediště bylo milým a posilujícím zjištěním. Po odehraném
přestavení bylo tolik děkovaček, že jsem to ani nestihl počí-
tat. Pochvalná slova na představení byla milou odměnou, kte-
rou jsem hercům velice rád tlumočil. Po představení bylo dal-
ší posezení v divadelním klubu. Krásné ubytování jsme měli
přímo v Českém národním domě, a tak jsme kolem půlnoci
znaveně uléhali do svých postelí. V neděli nás čekal další
náročný program. Jestliže jsem psal, že návštěva agrofarmy
u Jarešů byla zlatým hřebem, tak celý sobotní program byl
diamantem zasazeným do koruny našeho zájezdu.

Nedělní ranní sluníčko se do našich ložnic dere střešním
oknem, jako by chtělo říct: „Spáči, spáči, vstávejte, dnes vás
čeká poslední den v Chorvatsku a já vám ten poslední den
prosluním.“ Balíme si zavazadla a odcházíme na snídani. Tak
jako v pátek a v sobotu jsou naši hostitelé velmi milí a usmě -
 vaví. Do našich duší se však vkrádá smutek z následného lou-
čení. K Českému národnímu domu přicházejí místní diva-
delníci, aby se s námi rozloučili. Slzy se derou do očí a na
obou stranách zní z úst jednohlasně: „Musíme začít připra-
vovat další setkání.“ 

Manželům Libušce a Toníkovi Stráníkovým, kteří se o nás
celou dobu vzorně starali, říkám: „Sebranko, za všechno moc
a moc děkujeme, jsme velkými dlužníky. Těšíme se na vás
u nás v Chlumci nad Cidlinou.“ Naše velké poděkování patří
také všem členům daruvarského souboru, kteří se o nás sta-
rali a trávili s námi svůj volný čas. Autobus se rozjíždí a všich-
ni máváme na rozloučenou, dokud se nám neztratí z dohledu.
Opouštíme Daruvar a míříme do hlavního města Chorvatska
Záhřebu.

Blíží se jedenáctá hodina a my přijíždíme po jedné z hlav -
ních tříd Záhřebu k Českému národnímu domu. Již z dálky
vidím, jak z chodníku mává Juraj Bahník, předseda České be-
sedy v Záhřebu, a ukazuje, kde máme zaparkovat. Po uvítání
nás zve spolu s manželi Miluškou a Mirkem Horynovými (oba
jsou moje srdeční záležitost), do klubovny na kávu. Mirek
v mžiku přináší rakiji, a tak mu říkám: „Ještě nebylo poledne.“
Jeho odpověď byla strohá: „Tak si pošoupněte hodinky.“ Juraj
nám představuje paní učitelku Jarmilku Hanuškovou, která
bude naší průvodkyní celým Záhřebem. Nejprve jsme absol-
vovali okružní prohlídku města autobusem. Vystoupili jsme
na náměstí Bána Jelačiće, což je něco jako naše Václavské
náměstí, jenom o hodně menší. Obcházíme Staré Město, kte-
ré bylo dost poničeno při posledním zemětřesení, ale všude
se renovuje. Od Jarmilky se během procházky dozvídáme
všechny podrobnosti o jednotlivých historických památkách
Záhřebu a pomalu se kolem chorvatského Národního divad-
la vracíme na náměstí Bána Jelačiće. Zejména ti mladší si
ještě vyběhli na prohlídku horního náměstí a poté se všichni
vracíme tramvají do Českého národního domu. (zdrobněliny
ženských křestních jmen jsou v Chorvatsku standardem)

Tam již čekají Miluška s Mirkem a servírují oběd. Bohatě
prostřené stoly s rozmanitým jídlem nám pohladily naše bří-
ška, ale to se již blížila šestnáctá hodina. Do divadelního klu-
bu vchází Juraj v doprovodu manželského páru. Všichni jsme
zmlkli překvapením, co se bude dít. Juraj praví: „Vážení diva-
delní přátelé, dovolte, abych vám představil Jeho Excelenci
pana Milana Hovorku, velvyslance České republiky v Chorvat -
sku s chotí, kteří vás u příležitosti vašeho hostování v Záhře-
bu přišli pozdravit.“ To tedy byla ta pomyslná třešinka na dortu.
Poté jsme společně s Jeho Excelencí setrvali téměř hodinu
v srdečném rozhovoru. Návštěva byla pro nás velkou poctou,
kterou nikdo nečekal. Přijali jsme velvyslancovu omluvu, pro-
tože se z důvodu pracovní vytíženosti, nemohl zúčastnit ve-
černího představení, což ho velmi mrzelo. Ujistil nás však,
že na představení určitě přijdou pracovníci naší ambasády
v Záhřebu. Poté ještě následovalo neodmyslitelné focení před
Českým národním domem.

Večerní představení začalo ve dvacet hodin a téměř plné
hlediště nám vehnalo krev do žil. Představení se skutečně
zúčastnili i pracovníci ambasády v čele se zástupcem velvy -
slan ce Jiřím Hušnerem. Naše divadelní představení uvedl Ju-
raj Bahník společně se mnou a Jardou Málkem. Představení
jsme odehráli bez přestávky, protože to zde není zvykem. Na
konci představení byl velký potlesk a opět mnoho děkovaček.
Naši krajané odcházeli z představení velmi spokojeni. Mnozí
z nich mi říkali, že jsou překvapeni tím, jak divadelní ama-
téři dokázali odehrát představení na profesionální úrovni.

Po představení jsme ještě se záhřebskými přáteli chvilku
poseděli v divadelním klubu, naložili kulisy, kostýmy a chys-
tali se k objezdu. Miluška s Mirkem nám ještě přinesli jídlo
a pití na cestu a nastalo loučení. Bylo to opět opravdu do-
jemné vzájemné objetí a ujišťování, že touto návštěvou nic
nekončí, ale naopak, že všechno začíná.

Co napsat závěrem? Děkuji všem Klicperákům, kteří se
zúčastnili zájezdu, za vzornou reprezentaci Divadelního sou -
boru Klicpera, města Chlumce nad Cidlinou, ale také České
republiky. Lubomír Havrda

Je pátek 21. dubna 2023, krátce po 18. hodině a náš auto-
bus, řízený paní PhDr. Jiřinou Kopřivovou (středoškolskou
profesorkou) a jejím manželem, vjíždí do ulice T. G. Masa-
ryka ve slavonském Daruvaru, kde stojí Český národní dům
našich krajanů. Vítají nás manželé Líba a Toník Stráníkovi,
kteří účinkovali v divadelním představení při návštěvě Chlum-
ce nad Cidlinou. Přicházejí nás přivítat i další daruvarští di-
vadelníci, přivítání je vřelé a velice srdečné. Po večeři a uby-
tování jsme se v divadelním klubu sešli se členy divadelního
souboru „SEBRANKA“ na společném večerním besedování.
Náš principál Jarda Málek nechal přivalit tři sudy českého pi-
va Bernard, které jsme dovezli, ale (a to mu dnes odpouštím)
nevzal výčepní zařízení. Pro mého daruvarského kamaráda
Zdenka Janotu to nebyl problém, a tak za chvíli teklo če-
ské pivo chorvatskou pípou. Hned od začátku nás doprová-
zel pan Željko Podsednik, novinář a redaktor z vlasteneckého
týdeníku „Jednota“. Željko je zároveň i hercem daruvarského
divadelního souboru. Zábava byla hned od začátku velice
bezprostřední, upřímná a srdečná. Naše pivo, jejich rakija
a graševina (tramín bílý) otevřely všechna srdce dokořán.
Přátelská zábava byla v plné proudu a já právě besedoval
s osmdesátiletým panem prof. Václavem Heroutem, velkým
vlastencem, místním historikem a bývalým učitelem na české
škole v jedné osobě. Jeho předci přišli do Slavonie ze Lhoty
pod Libčany. Náš rozhovor však náhle přerušila naše děvčata
Petra s Aničkou, když začala zpívat „Ta naše písnička čes -
ká, …“. Všichni ztichli, ale jen na chviličku, protože se vzá-

pětí přidali. No, a tak česká lidová písnička na hodinu ovlád-
la divadelní klub. Sledoval jsem pana profesora, jak pln dojetí
zpívá, a přitom mu kanou slzy do klína. Spát jsme šli pozdě,
to se psal již nový den a my měli naplánovaný bohatý sobotní
program.

Na devátou hodinu přišla paní učitelka Anička Vodvár-
ková a v červeném barokním kostýmu nás provázela celým
Daruvarem a jeho pamětihodnostmi. V ústředním domě Sva-
zu Čechů jsme nejprve navštívili výstavu o historii našich kra-
janů v Chorvatsku. V lázeňském parku právě probíhal velký
květinový trh, který se koná dvakrát do roka, a tak si někteří
domů vezli i rostliny. O půl druhé jsme odjížděli na agro-
farmu k Jarešům do Dolních Střežan na ochutnávku sýrů
a pozdní oběd. To, co jsme zažili u Jarešů, byl zlatý hřeb na-
šeho zájezdu. Zvláště dojemným zážitkem byl zpěv českých
písniček v podání dvojčat Jeníka a Evičky Blažkových. Obě
čtyřleté děti jsou bilingvní, protože tatínek s nimi mluví česky
a maminka chorvatsky. Tatínkovi předci přišli do Chorvatska
z Poběžovic u Přelouče. Na oplátku jim naše děvčata zazpí-
vala „Ten chlumecký zámek …“. Ochutnávka jimi vyráběných
sýrů a následné pěti chodové menu neměly chybu. Po česku
dostávají všichni Jarešovi Adéla, Vlado, Marta a Marieta jako
hodnocení jedničku se třemi hvězdičkami a po chorvatsku
pětku se třemi hvězdičkami. Dlouho si poneseme ve svých
myslích tento jedinečný gurmánský, ale především také lid-
sky emoční zážitek po dlouhá léta. Radost byla i na straně
Jarešů, protože jsme téměř vykoupili jejich zásoby sýra. Po

KLICPERÁCI V CHORVATSKU
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Školní družina a Velikonoce
Vytváření výzdoby společně s dětmi je jednou z nejhez-

čích stránek všech svátků, a protože se právě blížily Veliko-
noce, na které se všichni těšíme, nabídli jsme dětem prvních
a druhých tříd na 6. 4. 2023 akci velikonoční tvoření a sou-
těžení. Zájem byl tak veliký, že jsme museli vytvořit dvě pra-
covní skupiny, které čítaly 46 dětí. Doufáme, že akce se dě-
tem líbila a odnášely si domů nejen vlastnoručně vyrobené
velikonoční dekorace, odměny, ze soutěže, ale i pěkný záži-
tek z příjemně stráveného předvelikonočního dne.

Pracovnice ŠD

Bezpečný internet
Den ve znamení bezpečnosti. Naše škola se zapojila do

celostátní akce Bezpečný internet pro všechny. Celé dopo-
ledne se žáci dozvídali mnoho informací o bezpečném cho-
vání na internetu.

Program probíhal formou přednášek a workshopů, kde
si i žáci zkusili aktivně pracovat se svým mobilním telefonem.

Martin Vejr 

Chlumecká škola se hlásí „Vajíčka aneb symbol Velikonoc 
v kuchyni“

Každý se těší na Velikonoce a s tím i vše spojené – ma-
lování či barvení vajíček, pečení beránka a mazance, pletení
pomlázky. A proto vznikla i myšlenka soutěže pro 7. ročníky,
a to soutěž ve vaření. Vajíčko – symbol Velikonoc, a kdy jindy
se měla konat soutěž než v týdnu před Velikonocemi. 

Den D – středa 5. 4. se nesla v duchu kuchařského umě-
ní našich žáků 7. ročníků. Jak již bylo zmíněno, téma bylo
jasné vajíčka a pokrmy z nich vyrobené. Soutěžní družstva
byla složena ze 4 zvolených zástupců každé 7. třídy a ti si vy-
brali, co budou vařit. Nápadů byla spousta a každý si zvolil
ten nejlepší. Všichni s velkým nadšením a zapálením se pustili
do přípravy a vaření svých pokrmů. Vše měli promyšlené a roz -

dělené, aby vše odsýpalo. Na vaření měli 2 hodiny. Pokrmy,
které si žáci vybrali, jsou následující: Smažené řízečky z va-
řených vajec s bramborem (7. E), Těstoviny s kuřecím masem,
špenátem a vejcem (7. A), Pita chleba plněný vajíčkovou po-
mazánkou (7. D), Omeleta Poulard (7. B) a Mexická míchaná
vajíčka. Porota to měla velice těžké, protože všechny pokrmy
vypadaly báječně a byly chutné, ale nakonec se podařilo vy-
brat ty 3 nej. Nakonec vybrali.

1. místo třída 7. B s omeletou Poulard
2. místo třída 7. D s vajíčkovou pomazánkou v pita chlebu
3. místo třída 7. E  se smaženými řízečky z vařených vajec 

s bramborem

Gratulace vítězům a čest poraženým.
Mgr. Dita Šťastná
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Střední škola technická a řemeslná v Novém Bydžově
je velmi početná instituce, která zahrnuje i široký „sorti-
ment“ nabízených oborů. S tím souvisí vysoký počet žáků, kte-
ří se mají jednoho dne stát odborníky minimálně s výučním
listem. Samozřejmě, že se tu scházejí nejrůznější studenti –
pilní, šikovní, se zájmem o obor, nebo také ne zcela tak zauja -
tí. Pro efektivnější práci a podporu žáků se škola rozhodla
o vytvoření tzv. Interní akademie. Jaký je její konkrétní smysl
a využití nám prozradil Mgr. Vladimír Blažej, ředitel školy.

Jaký je smysl vzniku Interní akademie Střední školy
technické a řemeslné?

„Mám pocit, že velká pozornost, přičemž nepolemizuji
o její jisté smysluplnosti, je věnována v poslední době žá-
kům s výchovnými i vzdělávacími problémy. Finanční pro-
středky, které jdou tímto směrem, jsou někdy ohromující a je -
jich efekt zatím není zcela dán. Druhý pól vzdělávání a vý chovy
je zatím prezentován spíše nesměle a řekněme méně syste-
maticky, budu trochu kousavý, je to o vyšší erudici těch, kteří
se talentovaným žákům věnují. Proto jsme v managementu
školy zvolili tento projekt, který jsme nazvali Interní akade-
mií SŠTŘ. Je určen pro žáky školy, kteří vykazují ve vzdělá-
vání a ve své odbornosti nejen předpoklady, ale i výsledky
a jsou zejména sociálně adaptabilní pro nadstandardní prvky
péče o jejich odborný růst.“

Pro koho je Interní akademie určena?
„Jak už jsem sdělil, je určena pro žáky s odbornými a so -

ciálními předpoklady pro další růst. Naši pedagogové sledují
jednotlivé studenty, hodnotí jejich prospěch, úroveň v prak-
tickém vyučování a pak vybírají a navrhují. Ve finále se k těm -
to návrhům vyjadřují vedoucí učitel daného oboru, třídní uči-
tel a konečné slovo má management školy. Výsledkem je
seznam žáků, který je vždy dán od 1. pololetí příslušného
školního roku a který platí pro následujících 12 měsíců. Sa-
mozřejmě v průběhu tohoto období může být žák vyřazen,
pokud neplní daná kritéria, nicméně také může být i zařazen
na základě návrhu, pokud projeví snahu a kapacitu tato kri -
téria plnit. Na počátku tohoto období, tedy v únoru školního
roku, obdrží zařazený žák certifikát o tom, že se stává přísluš-
níkem naší Interní akademie. Tento certifikát platí, jak už by-
lo řečeno, nejdéle po dobu 12 měsíců.“ 

Jak je možné stát se členem Interní akademie?
„Je to o prospěchu v daném prvním pololetí, je to o vý-

sledcích v praktickém vyučování, je to samozřejmě i o do-
cházce, chování a celkovém sociálním statutu žáka, jeho
zájmu, zodpovědnosti, to je mimochodem velmi ceněný fak-
tor pro zaměstnavatele, a zájmu o obor. Jak už jsem sdělil, je
určena pro žáky s odbornými a sociálními předpoklady pro
další růst. V letošním školním roce bylo zařazeno po 1. po-
loletí do Interní akademie SŠTŘ celkem 105 žáků, což je
zhruba 21% aktuálního počtu žáků školy. Tito žáci obdrželi
zmíněný certifikát, který je opravňuje čerpat výhody, které
jsou dány interním statutem školy.“

Jaké jsou výhody pro členy Interní akademie?
„Postupně jsou to nadstandardní smluvní pracoviště pro

výkon praktického vyučování, dále účast ve speciálních od-
borných kurzech pořádaných špičkovými pracovišti a odbor-
níky, například akademie GROSSETO či YOUNG CHEF či
distribuční maturita ČEZ. Dále je to možnost být členem vý -
pravy v programu ERASMUS a samozřejmě nadstandardní
individuální příprava například na soutěže odborných do-
vedností. Jakýmsi patronem nad Interní akademií SŠTŘ je
Nadační fond školy, který žákům poskytuje stipendia v pří-
padě splnění nadstandardního úkolu či získání umístění
v soutěžích a přehlídkách, hradí jim příslušné procento pří-
slušných poplatků v odborných kurzech, přispívá jim napří-
klad na získání oprávnění v oblasti svářečské školy, auto-
školy či školicího střediska řidičů. Ti špičkoví studenti naší
školy se zúčastňují i naprostých TOP akcí, letos to byla na-
příklad účast našeho žáka na RALLY Dakar nebo v soutěži
PROSTŘENO pořádané televizí PRIMA. Objevují se první
vlaštovky v podobě získání některých špičkových pomůcek,
zařízení či nářadí, dalšími akcemi byly například příjezd
projektu EDU BUS s ukázkami moderních technologií, sti-
pendia společnosti STROM či COLAS, účast v projektu IQ
LANDIA či nabídky studia například na Dopravní fakultě
Univerzity Pardubice. Nabídky pro členy Interní akademie
budeme urči tě dále rozšiřovat, abychom zvedli motivační
práh našich žá ků, a věřím, že takto to bude chápat i napro -
stá většina našich pedagogů.  

Mgr. Petra Hrnčířová

Interní akademie SŠTŘ

Screening  
potenciálně nadaných žákù

Chlumeckou základní školu navštěvuje 811 žáků. Z toho
10 % dětí se vzdělává s různým stupněm podpůrných opa-
tření z důvodu oslabení specifických či kognitivních funkcí
a potřebují tak podporu ve vzdělávání. Těmto dětem věnuje-
me značné úsilí pro zlepšení podmínek jejich vzdělávání a to
nejen na úrovni naší školy, ale celého českého školství. Škola
je vybavena celou řadou kompenzačních či vzdělávacích po -
můcek, žákům je poskytován individuální přístup, pedago-
gický sbor se rozšiřuje o druhé pedagogy, speciální pedagogy
a asistenty pedagogů, žákům s poruchou chování i jejich ro -
dičům poskytujeme intervenci a poradenství se školní eto-
pedkou apod. V tomto směru má české školství vybudován

poměrně propracovaný a funkční systém podpory žáků a chlu -
mecká škola využívá veškerých jeho možností, aby svým žá-
kům vytvářela co možná nejlepší podmínky pro studium.

Došli jsme však k názoru, že jestliže žákům se specifický -
mi potřebami je věnována náležitá pozornost, pak žáci nada -
ní jsou v rámci celého českého školství upozaďováni. O jejich
potřebách a způsobech, jak rozvíjet jejich nadání, se tolik ne-
mluví, nedostává se jim potřebné pozornosti. A právě to jsme se
rozhodli spolu s novým vedením školy od letošního roku změnit.

Ve spolupráci se společností Invenio, při Katedře psycho-
logie Fakulty sociálních studií Masarykovy univerzity v Brně,
se chlumecká základní škola zapojila do pilotního screenin-
gového testování, které vyhledává potenciálně nadané žáky. 

Testování se zúčastnili žáci druhých až šestých tříd, u kte -
rých byl udělen souhlas zákonných zástupců. Žáci podstoupili

celkem tři validované testy zaměřené na různé složky inteli-
gence. Testování probíhalo zábavnou formou, a to prostřed-
nictvím počítačových her. Díky jednorázovému sponzorskému
daru firmy Kovoplast Chlumec nad Cidlinou, a.s., která po-
skytla veškeré finance spojené s letošním testováním, jsme
mohli otestovat všechny žáky všemi nabízenými testy. 

S žáky, kteří vyjdou z testů jako potenciálně nadaní, bu-
deme dále pracovat a snažit se tak o to, abychom co nejlé -
pe od halili jejich potenciál a dokázali efektivně podpořit je -
jich rozvoj.

Do dalších let bychom chtěli testování zpravidelnit a za-
měřit se na konkrétní dva ročníky, které projdou tímto tes-

továním. Díky tomu bychom u dalších žáků, kteří budou prů-
běžně přicházet na naši školu, měli možnost snáze odhalit
jejich potenciál a včas nastavit další opatření. Jelikož je testo-
vání finančně náročné, stále hledáme možná řešení financo-
vání v dalších letech. 

Doufáme, že se nám díky tomuto testování podaří u žáků
odhalit jejich nadání a žáci tak dostanou možnost vyniknout
v tom, v čem jsou opravdu dobří. Věříme, že je to krok správ -
ným směrem.
                                              Mgr. Tereza Masláková
                                              speciální pedagog
                                              ZŠ Chlumec nad Cidlinou

Škola malých čarodějù a čarodějnic
V pátek 28. 4. jsme se v 1.A učili čarovat. Dostat se do

třídy nebylo jednoduché. Hlídal ji veliký pavouk v pavoučí
síti, kterou jsme museli opatrně projít. Po zazvonění na ho-

dinu jsme četli zaklínadlo Baby Jagy, vyhledávali jsme pří-
sady do čarodějných lektvarů, počítali jsme čarodějné slovní
úlohy. Soutěžili jsme a ti nejlepší čarodějové a čarodějnice
mohli vystoupat na stupně vítězů. Bylo to příjemné zpestře-
ní školy. Věra Pavlová

Zápis do 1. tøíd
Ve dnech 13. a 14. dubna 2023 proběhl na naší základní

škole zápis budoucích prvňáčků. Právě zápis do školy je pro
dítě i rodiče velkou slavnostní a radostnou událostí. Přechod
z mateřské školy do školy je pro každé dítě zlomovým oka-
mžikem, kdy mu končí bezstarostné dětství a začíná období,
kdy si už nebude jen hrát, ale také se bude učit. 

Zápis v naší škole má tradičně část formální, která za-
hrnuje předložení potřebných dokumentů, a část motivační
část, kdy dítě společně s rodiči hovoří a pracuje s pedagogy.

Ve třídě si povídají o motivaci dítěte pro školu a pedagogové
se snaží orientačně posoudit školní připravenost, a to na-
příklad řečové schopnosti, matematické předpoklady, držení
tužky atd. 

V letošním roce se k zápisu dostavilo téměř 90 dětí včet-
ně těch, které měly odklad školní docházky v loňském roce
a které odklad budou mít.

Věříme, že dětem, které k nám v září přijdou, se bude ve
škole „alespoň“ chvilku líbit.

Mgr. Lenka Šilhánková, 
zástupkyně ředitelky
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CESTA KOLEM SVÌTA ZA 80 MINUT
Už dříve jsme vás seznamovali s tím, že v naší školce má-

me rádi pohyb. Zapojujeme se každoročně nejen do jarní
sportovní školičky, ale nejstarší děti i do projektu Se Soko-
lem do života aneb Svět nekončí za vrátky, cvičíme se zvířát-
ky. Tento projekt se zaměřuje na nejmladší generaci – na
předškoláky. U této věkové kategorie je důležité, aby si děti
osvojily základy svých pohybových schopností a mohly se
v pozdějším životě dále rozvíjet a zdokonalovat. Rozvoj po-
hybové gramotnosti patří mezi základní pilíře stejně tak ja-
ko rozvoj řeči, myšlení či poznání. V projektu Se Sokolem
do života se děti učí vnímat pohyb jako přirozenou součást
svého života, a to díky kladné motivaci, při které je všemi
aktivitami provází postavičky zvířátek. 

S radostí jsme proto přivítali pozvánku od TJ Sokol na
workshop do Hradce Králové – Cesta kolem světa za 80 mi-
nut :-). Nevěděli jsme, co nás čeká, a mile nás setkání překva-
pilo. Obsahově byl i tentokrát základem pohyb, ale okrajovým
benefitem i získávání zeměpisných znalostí. Součást progra-
mu tvořil totiž velký globus – model zeměkoule vytvořený po-
tahem na velkém nafukovacím gymnastickém míči. Spolu
s tištěnou mapou dal dětem základní vizuální představu o tom,
kudy pomyslně cestují světem a jednotlivými kontinenty. 

V úvodní hře po slavnostním nástupu si děti „balily kufr“
do auta. Jejich úkolem bylo vytřídit z poházených fotografií
ty věci, které do kufru patří (tričko, plavky…) a vyčlenit ty,
které nikoli (postel, křeslo…). Následná cesta na letiště s se-

bou nesla např. hru s rozlišováním barev aut a barevných
garáží. Z letiště se pak skupinky dětí vydaly na jednotlivé
kontinenty, kde absolvovaly pohybovou sestavu. Vsuvkou byl
také výlet k moři, k němuž patřilo „mazání krémem“ či pla-
vání různými styly. Honička se žralokem se proměnila ve
veselý spontánní moment. Po návratu z cest byly děti od-
měněny oslavou v podobě hry „na cukrárnu“ a společné ta-
neční choreografie. Vedle spousty veselých zážitků ze cviče -

ní a setkání s dětmi
z jiných MŠ jsme si
odnášeli i drobné
upo mínkové dárky –
odznáčky, křídy, oma -
lovánky a batůžky. 

Nevěřili jsme, že
zvládneme procesto -
vat celý svět za 80 mi -
nut, ale díky motiva-
ci zvířátek a cvičitelů
ze sokolské jednoty
v HK se nám to po-
dařilo!
Takže SPOR TOV NÍ
VŠESTRANNOSTI
ZDAR…!!!

Kolektiv 
MŠ Beruška

MATEŘSKÁ ŠKOLA BERUŠKA
www.msberuska-chlumec.cz

Milé paní učitelky, kuchařky, uklí-
zečky. Dovolte nám touto cestou vám
poděkovat za naše děti, holky i kluky.
Teď to ještě neumí, ale za nějakou do-
bu, i díky vám, se naučí číst a psát a po -
dobné poděkování si zajistí sami 😊
Teď jim s tím ještě pomůžeme, tak
jako jste jim pomáhaly vy, se vším, co
bylo potřeba. 

Když přišly naše děti poprvé do ze-
lené třídy, otevřel se jim úplně nový
svět. Někoho to stálo nějaké ty slzičky,
když se najednou zaklaply dveře a ne-
byla tu máma ani táta. Ale postupem
času, díky vaší vlídnosti a porozumění,
byl tento nový svět prima. Tolik se toho
naučily! Čas běžel a děti proplouvaly
dalšími barevnými třídami, až doputo-
valy před práh školy. Dnes už si umí
uklidit hračky, obléci se, malovat, tro-
chu počítat, užívat si čas s kamarády,
poprosit a poděkovat, omluvit se…
zkrát ka tisíc a jednu věc! Bez svých ro-
din by naše zlatíčka nebyla tam, kde
jsou, ale velkou zásluhu na tom má
právě i školka. 

Všichni ze školky znáte každé dítě
jménem a to je úžasné! Smekáme před
vámi, před vaší trpělivostí, pochope-
ním a neúnavnou snahou naučit děti
všechno, co budou v životě mnohokrát
potřebovat. 

Děti jistě budou celý život vzpomí-
nat na oslavy s kamarády, na krásné
zážitky z akcí jako byla divadelní před-
stavení, setkání se zvířátky nebo čas
věnovaný tradicím. 

Našim dětem přejeme, ať jsou zdra -
vé, šťastné, spokojené, ať se v životě
neztratí. A třeba jednou do školky při-
vedou svoje děti 😊.

Celému kolektivu Mateřské školy
U Zámku DĚKUJEME!

                             Rodiče 
                          budoucích 
                  prvňáčků a prvňaček

PS: Dětem, které jsou na fotkách, ale
do školy půjdou až za rok, přejeme,
aby si ten čas ve školce ještě krás-
ně užily.

Poděkování 
Mateøské škole U Zámku



V kategorii U12 jsme měli největ -
ší zastoupení. Na 2. mís to dosáhli Žo -
fie Krejčí, Denisa Černohorská a Ma-
těj Tomášek, na 3. místě skončili Tomáš
Jelínek, Patrik Cudlín a Matěj Kalous.

V kategorii U14 se dobře vedlo
Vla dimíru Rezovi, skončil na 1. místě.
Svým výkonem překvapila Elen Čer-
máková, kte ré vybojovala 3. místo.

V kategorii U16 jsme měli jedi-
ného borce, Martina Reze, který před -
vedl parádní výkon a po zásluze skon -
čil na 1. místě.

Děkujeme za účast i dalším závod -
níkům, kteří se v barvách našeho klu -
bu soutěže zúčastnili, ale na medailo -
vá umístění tentokrát nedosáhli.

Velké poděkování patří i všem dal -
ším, rodičům, kamarádům, známým,
dětem a sponzorům, kteří nám po-
mohli při organizaci soutěže jakým-
koliv způsobem. Někdo pomohl při dopravě žíněnek a vyba -
vení, maminky, někde možná i tatínkové, připravili občer stve-
ní, po kterém se jen zaprášilo.

Další víkend se naši svěřenci v počtu 9 mladších a 5 star-
ších žáků zúčastnili krajského přeboru v Jičíně. Vzhledem
k nízkému počtu závodníků byl zvolen systém zápasů každý
s každým, takže se každý popral vícekrát, což je výborné pro
nabírání cenných zkušeností. Všichni předvedli velmi pěkné

výkony. V kategorii mladších žáků obsadila první místa Čer-
nohorská D., Jelínek T., Tomášek M., druhá místa Krejčí Ž.,
třetí místa Hrubeš P., Csaba V., Konečný M. Starší žáky ovládl
Hlaváč B., stříbro Bernát P., Petrovický T. a bronz Brzák M.
Tato umístění přinesla zároveň starším žákům velmi cenné
body v kvalifikaci na mistrovství ČR. 
                                                       Černohorský Petr
                                                       vedoucí JK DDM
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DŮM DÌTÍ A MLÁDEŽE, 
Chlumec nad Cidlinou
ul. 9. května 198, (: 495 485 357, www.ddmchlumec.net

První termín 26. 3. byl pořadatelem z důvodu špatné
předpovědi počasí přeložen na 23. 4. Tato změna termínu
nám přišla vhod, protože jsme získali čas na delší přípravu
modelů i účastníků. 

V neděli 23. 4. se vydali letečtí modeláři DDM na letiště
Hořice – Domoslavice. Počasí bylo příjemné, ráno foukal sla -
bý východní vítr, který k polednímu úplně ustal, a hlavně nepr -
šelo, takže soutěž probíhala v klidu a bez rozbitých modelů.

Krajského přeboru se zúčastnili junioři – Miroslav Kvas-
nička s modely H, A3 a Pavel Kolinský s modely H a mladší
žáci – Tadeáš Vojtíšek a nováček Jan Polák – v kategorii H.

V kategorii H – junioři Miroslav Kvasnička obsadil 1. mís -
to a Pavel Kolinský 2. místo. V kategorii A3 Miroslav Kvasnič-
ka obsadil 3. místo.

V kategorii H – mladší žáci s přehledem vyhrál Tadeáš
Vojtíšek a splnil limit pro účast na Mistrovství ČR. V této
kategorii nováček Jan Polák získával zkušenosti a obsadil
4. místo.

Závěrem bych chtěl poděkovat soutěžícím za pěkné vý-
kony a jejich rodičům a pracovníkům DDM za podporu.
                                            Jaroslav Midloch
                                            vedoucí leteckých modelářů 

KRAJSKÝ PŘEBOR 
LETECKÝCH MODELÁŘŮ 

KRÁLOVÉHRADECKÉHO KRAJE 2023

Po roce jsme opět pořádali ve dnech 1. a 2. dubna 2023
jedno z kol Polabské ligy v domácím prostředí. Již podruhé
ve Slavíčkově hale, která nabízí skutečně výborné prostory.
Za Chlumec se pralo 26 dětí, a to náš stav ještě zredukovaly
úrazy a nemoci. Závodilo se ve čtyřech věkových kategoriích.

V kategorii U10 předvedla výborný výkon Ruby Pivná,
která si zaslouženě vybojovala proti těžkým soupeřkám 1. mís -
to. Na druhá místa se dostali Lukáš Fiala, Josefína Hnízdilová
a Dominik Vinda. Třetí byli Albert Herodek a František Burka,
kteří si poprvé vyzkoušeli, jak to vypadá na větší soutěži.

JUDO SOUTÌŽE – DUBEN



Dne 14. 5. 2023 se Město Chlumec nad Cidlinou ve spo -
lupráci se Spolkem Město v zahradách stalo pořadatelem ob -
last ního kola Národního šampionátu mažoretek NBTA. Ná-
rodní šampionát se dělí na českou a moravskou část, kdy
vítězové obou částí se sejdou v Poděbradech na Mistrovství
ČR. Soutěž je postupová, kdy soubory prochází nejprve ob -
last ními koly, následuje zemské finále a vrcholem tuzemské
soutěže je právě Mistrovství ČR. Soutěž se skládala z dopo-
lední části soutěže – pochodo vé defilé a odpolední části,
kde se soubory představily s pódiovými skladbami.

Soutěže se zúčastnilo 56 souborů, celkem 634 mažore -
tek. Oblastní kolo zkomplikoval odpolední déšť, a proto se vše

muselo přestěhovat a pokračovat v sokolovně. Za poskytnu -
tí zázemí sokolovny děkujeme panu Bc. V. Maslákovi. 

Další poděkování patří základní škole za poskytnutí zá-
zemí pro soutěžící, školní jídelně za stravu, pracovníkům TS
města Chlumec nad Cidlinou za technickou pomoc při pří-
pravě soutěže, Dechovému orchestru ZUŠ, p. Živnému za
ozvučení, Městské policii za pomoc při usměrňování dopra-
vy, Pavle Sůrové jako zdravotnici a Spolku Město v zahradách
za pomoc při organizačním zabezpečení celé akce. Vítěz -
ným souborům patří velká gratulace.

Za Spolek Město v zahradách I. Bereščáková
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Oblastní kolo
Národního šampionátu mažoretek 

NBTA
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vitel kubismu v Evropě, zvítězil v architektonické soutěži na
projektanta přestavby vypsané v roce 1924. Pod jeho vede-
ním prošel areál Černínského paláce v letech 1928–34 re-
konstrukcí, při níž byly citlivě odstraněny předešlé stavební
zásahy a vybudována samostatná moderní přístavba pro ad-
ministrativní využití, pohledově zakrytá zelení a blokem
sousedních domů. Tuto část budovy označují pracovníci mi-
nisterstva jako Janákovu přístavbu dodnes. 

Smutnou připomínkou pro náš národ je tragická smrt
Jana Masaryka dne 10. 3. 1948 na nádvoří Černínského pa-
láce, jejíž okolnosti nejsou dodnes přesvědčivě objasněny. 

Budova stále slouží jako hlavní sídlo Ministerstva zahra-
ničních věcí ČR a zdobí pražské Hradčany.

V osmiboké věži uprostřed loretánského průčelí se už
325 let nachází v Čechách naprosto unikátní hudební ná-
stroj. Zvonohra, která příchozí každou hodinu povzbuzuje
k modlitbě, je v povědomí lidí s Loretou nerozlučně spjata.
V době svého zprovoznění na konci 17. století byla v českém
prostředí skutečnou pozoruhodností. Loretě ji věnoval bo-
hatý malostranský obchodník Eberhard z Glauchova. Auto-
rem 27 signovaných zvonků je amsterodamský městský zvo-
nař a dělolijce Claude Fremy, který je zhotovil v rozmezí let
1683–91. Svěcení zvonků v Loretě roku 1695 před jejich
umístěním na hodinovou věž se stalo velkolepou slavností.
Každý zvon měl svého kmotra z řad vysoké šlechty, nad prv-
ním z nich převzal patronát sám císař Leopold I. 

Prošli jsme kolem kláštera kapucínů, jednoho z nejstar-
ších u nás. Podle řádových předpisů kapucíni vystavěli prosté
a strohé pozdně renesanční budovy kláštera sami. Někteří
z nás nahlédli do vedle stojícího Kostela Panny Marie Anděl-
ské vysvěceného roku 1602. V šedesátých letech 17. století
byl klášter rekonstruován a zvětšen. Jedná se o kostel prostý,

jednolodní, bez věže, je s malou sanktusovou věžičkou nad
chórem. Zajímavým prvkem na fasádě jsou dělové koule. Mají
připomínat léta 1741–42 a rok 1757, kdy byl klášter poško -
zen při obléhání Prahy. 

Kostel je mezi Pražany oblíbeným místem pro vánoční
ná vštěvu unikátních jesliček z roku 1780 se 48 postavami
v životní velikosti. 

Pokračovali jsme Černínskou ulicí na Nový Svět. Je pova-
žován za nejkrásnější místo v Praze. Skrčený pod mohutný-
mi hradbami je stranou veškerého ruchu. Říká se, že Nový
Svět je nejzlatější z celé Prahy. Jeho chudí obyvatelé chtěli
svou bídu vynahradit zlatými názvy domů. 

Žili zde mnozí výtvarníci, režiséři, spisovatelé a bohé-
mové. 

V kraťoučké uličce Na Náspu stojí jen jeden dům, a to
číslo 2, ve kterém bydlel slavný Karel Kachyňa, režisér filmů
Král Šumavy, Lásky mezi kapkami deště, Sestřičky, Smrt krás-
ných srnců a mnoha dalších. 

V domku číslo 5, kde je galerie a malý balkonek v patře
s dřevěným zábradlím se soškou, bydlel a tvořil Jan Švank -
majer se svou ženou. 

Na protější straně ulice v domě číslo 6 žil a měl svůj první
pražský atelier malíř Jan Zrzavý. Jeho posledním majitelem byl
filmový režisér Ivo Novák, který se proslavil snímky Léto s kov -
bojem a Fešák Hubert. 

Na malém náměstíčku na křižovatce Černínské a uličky
Nový Svět stojí dům číslo 10. Je to roubená chalupa se šin-
delovou střechou. Jde o jediný zachovalý roubený dům v his -
torickém jádru Prahy. Říká se mu U Raka podle potoku Brus-
nice, kde bylo hodně raků a který je nyní v těchto místech
svedený pod zem. Dům U Raka si ve druhé polovině minu-
lého století koupili dva nerozluční přátelé, spisovatelé Arnošt
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Dubnový výlet jsme si nadělili jako odměnu. Po velice
dobré zkušenosti jsme se domluvili se stejnou paní průvod-
kyní, která nás minulý rok provedla zahradami Pražské-
ho hradu. 

Tentokrát jsme komentovanou prohlídku v Praze začali
na Pohořelci. Přímo u tramvajové zastávky stojí sousoší astro-
noma, astrologa a alchymisty Tychona Brahe (1546–1601)
a matematika, astronoma a astrologa Johanna Keplera (1571–
1630) od akademického sochaře Josefa Vajce. Sousoší bylo
odhaleno roku 1984 před Gymnáziem Jana Keplera, které
bylo postaveno na místě Kurzovy vily, kde oba astronomové
v Praze bydleli. 

Pokračovali jsme na Loretánské náměstí. Měli jsme štěstí,
v době naší přítomnosti se rozezněla zvonkohra z Lorety. 

Nejprve jsme svou pozornost zaměřili na čtyřpodlažní
renesanční dům s podloubími U Drahomířina sloupu. Je tam
velká deska s výrazným reliéfem dámy s kloboukem od aka-
demického sochaře Zdeňka Preclíka. V tomto domě žila první
dáma republiky paní Hana Benešová. 

Dominantou Loretánského náměstí je barokní budova
Černínského paláce, který vystavěl císařský diplomat Hum-
precht Jan Černín v roce 1675. Bohužel, toto významné sídlo
šlechtického rodu bylo v 18. století poničeno v několika vá-
lečných konfliktech evropských mocností. Dílo zkázy doko-
nala přestavba na císařská kasárna. Palác zachránilo roz-
hodnutí nové vlády samostatného Československa umístit
do něho ministerstvo zahraničních věcí. Profesor Pavel Ha-
nák, přední architekt, návrhář, teoretik a významný předsta-

Dubnový výlet KČT

Loreta Malebná ulička Nového Světa Toskánský palác
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Lustig a Ota Pavel. Ani jeden si roubenou chaloupku neužil.
Arnošt Lustig v roce 1968 zvolil emigraci a Ota Pavel, trpící
duševní chorobou, zemřel v roce 1973 na infarkt. 

V domě číslo 27 U Zlatého slunce bydlel malíř a grafik
Jiří Anderle.

Na protější severní straně je nejzajímavější dům na No-
vém Světě – U Zlaté hvězdy s krásným domovním zname-
ním. Mísí se v něm baroko i klasicismus. Budete-li mít pří-
ležitost, zajděte do přízemí tohoto domu. Je tam roztomilá
a útulná kavárnička s francouzským oknem, ze kterého je
vidět do horního Jeleního příkopu s potokem Brusnice.

V domě číslo 13 U Zlatého stromu a ve vedlejším čísle
11 bydlel filmový scénárista, režisér a tvůrce známého pana
Tau Jindřich Polák. 

Okolní zástavbě se vymyká barokní vila číslo 7 U Zlatého
žaludu v Kapucínské uličce. Na základech staršího domu ji
nechal v roce 1707 postavit proslulý architekt Jan Blažej
Santini pro rodinu svého bratra, štukatéra Františka Santi-
niho. Historicky nejslavnější dům na Novém Světě je U Zla-
tého noha číslo 1. V dobách císaře Rudolfa II. to byl hostinec
a slavný Tycho Brahe zde nějaký čas pře -
býval, než se přestěhoval do domu na
Pohořelci. O Novém Světě, jeho domech
a obyvatelích by se toho dalo napsat ješ -
tě mnoho. 

My jsme pokračovali kolem někdej -
ší nemocnice na pražských Hradčanech
a v současné době chráněnou kulturní
památkou Císařským špitálem sv. An-
tonína a Alžběty ke kostelu sv. Jana
Nepomuckého. Někdy též Vojenský ko -
stel je barokní chrám, který se stal prv-
ním samostatným projektem význam -
ného barokního stavitele Kiliána Ig-
náce Dientzenhofera. Dnem 1. září byl
kostel rozhodnutím pražského arcibi-
skupa propůjčen Armádě České repu-
bliky pro potřeby vojenské duchovní
služby. 

Kanonickou ulicí jsme se dostali na
Hradčanské náměstí. Zde jsme obdivo -
vali Toskánský palác, někdy zvaný též

Thun-Hohenštejnský. Nedokončenou stavbu v roce 1718 od
Thunů koupila Anna Marie Františka, vévodkyně toskánská,
která stavbu posléze dokončila. Odtud pochází název toho -
to paláce. Jedná se o mohutnou barokní stavbu palácového
typu, která se nachází na západní straně Hradčanského ná-
městí. V současnosti budovu využívá Ministerstvo zahranič-
ních věcí České republiky. Od roku 1964 je palác kulturní pa -
mátkou. 

Výklad paní průvodkyně ukončila u osmiramenného li -
tinového sloupu pouličního plynového osvětlení. Je jedním
z mála dochovaných v Praze. Zdobí jej čtyři ženské postavy
a osm novobarokních ramen se svítilnami. Od roku 2002
se postupně plynové lampy vrací do pražských ulic. Další
krásné kandelábry najdete u Rudolfina či v Loretánské
ulici. 

Počasí nám celkem přálo, proto se někteří z nás rozhodli
projít Jelení příkop. Jiní se byli podívat na vystavené kolekce
šatů z dílny Blanky Matragi v Obecním domě. Spokojeni
a una veni, ale v dobré náladě jsme přijeli domů. 

Toulat se Chlumeckem budeme opět poslední
neděli v měsíci, a to 28. května. Přidejte se k nám
ve 14.00 u sokolovny. 

Zdroje: 
https://www.mzv.cz/jnp/cz/o_ministerstvu/budovy_architek-
tura/cerninsky_palac_.html
https://loreta.cz/domains/loreta.cz/index.php/cz/loretahu-
debni/zvonohra
https://www.turistika.cz/mista/klaster-mensich-bratri-kapu-
cinu-v-praze-na-loretanskem-namesti-a-kostel-panny-marie-
-andelske/detail
https://www.idnes.cz/bydleni/na-navsteve/novy-svet-pra -
ha.A150519_175403_dum_osobnosti_web

KČT, odbor Chlumec nad Cidlinou
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Roubená chaloupka uprostřed Prahy

Memoriál M. Pekárka Bøezhrad
1. 4. 2023

Stejně jako v minulých letech se naši mladí hasiči zúčast-
nili Memoriálu Miroslava Pekárka v Březhradu. V požárním
útoku obsadili naši mladší i starší žáci první místo. GRATU-
LUJEME 😊.

O slatinský Plamínek 
23. 4. 2023

V neděli 23. 4. 2023 vyrazili naši závodníci a naše závod-
nice do Slatin u Jičína, kde se každoročně koná závod v bě-
hu na 60 metrů s překážkami. Počasí oproti minulému roku
spolupracovalo o trochu lépe, i když malá přeháňka přišla
i tentokrát a bohužel se podepsala na zranění v řadách našich
závodníků. Přejeme Adamovi brzké uzdravení.

Kategorii mladších dívek skvěle zaběhla Hela Svatoňová
a svým osobním rekordem 18,07 s v této kategorii zvítězila.
I další dvě naše závodnice zúročily tréninky na tartanové drá -
ze doma v Chlumci a obsadily pěkné třetí (Andrejka Volejní-
ková) a páté (Barča Zemanová) místo.

Dařilo se i našim mladším chlapcům. Erik Čapek obsa-
dil s časem 16,67 s třetí místo. Miky Pultr se mezi 36 závod -
níky umístil na šestém místě a Šíma Dostál dosáhl na osmou
příčku. 

Kategorii starších žáků a žákyň zahájily závody dívek.
Z našich závodnic se závody nejlépe vyvedly Terce Svatoňo-
vé, která s časem 14,56 s obsadila páté místo. Kačka Kvas-
ničková obsadila deváté místo. Naše loňská vítězka z katego -
rie mladších dívek, Áďa Pultrová, hned první rok ve starších
dívkách dosáhla na pěkné dvanácté místo ze 42 závodnic.
Áďa Konvalinová pak obsadila dvacátou první pozici.

Závody zakončovali již tradičně starší chlapci. Zde náš
závodník Honza Svatoň obhajoval loňské prvenství a letoš-
ním časem 14,04 s opět svou kategorii vyhrál. Skvěle se da-
řilo i našim dalším závodníkům, o čemž svědčí skutečnost,
že v první pětici závodníků pouze čtvrtou pozici neobsadil
závodník z Chlumce. Kryštof Holan se umístil na druhém

Mladí hasiči
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místě, Jindra Kočka byl třetí a Ondra Volejník skončil na
pátém místě.

VŠEM NAŠIM ZÁVODNICÍM A ZÁVODNÍKŮM
GRATULUJEME!!!!

Setkání Pøípravek  
sboru dobrovolných hasičù 
Královéhradeckého kraje 

Holovousy 23. 4. 2023
S našimi nejmenšími dítky jsme vyrazili na každoroční

setkání hasičských přípravek z Královéhradeckého kraje do

Holovous. Zde jsme s dětmi závodili ve zjednodušeném zá-
vodu požárnické všestrannosti (braňák), štafetě dvojic, po-
žárním útoku a TFA pro přípravku. Všechny děti se snažily,
jak nejlépe uměly, a tak si zaslouženě přivezly zlaté medaile
a pěkné dárky. Závody bychom nezvládli bez skvělé spolu-
práce s rodiči, za což jim patří naše velké poděkování. Pevně
věříme, že si všichni závody užili a za rok na ně budeme mo-
ci vyrazit znovu😊.

Martina Svatoňová
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Otužilecká sezona klubu Eskimo Chlumec byla po té-
měř 8 měsících ukončena. Poslední „suchý“ trénink proběhl
koncem dubna na již vypuštěném koupališti. Ukončení pak
proběhlo 30. dubna za účasti množství pohledných čaro-
dějnic a statných čarodějů.

Od začátku září 2022 se toho událo opravdu mnoho, pro -
běhlo 106 pravidelných tréninků s množstvím vložených ak-
tivit, kterými byly účasti na různých sportovních a kultur-
ních akcích, oslavy výročí a další sezonní podniky. Obzvláště
se vydařily dvě velké akce, a to Zimní pláž Járy Cimrmana
v prosinci a Chlumecký masopust v únoru. Veliká účast na
těchto akcích a spoustu pozitivních ohlasů ukazují, že náš
ledový humor i tento typ akcí je lidem z Chlumce a okolí
blízký. Mohu přislíbit, že v tom budeme pokračovat i nadále.

Nemohu nezmínit, že během našich uplynulých (zimních)
sezon se do vod místního koupaliště ponořilo již více než
100 odvážlivců. Podobně jako u jiných sportů, tak i u otu-
žování, jde o aktivitu, která vyžaduje velkou vůli, odolnost
a je určitou časovou zátěží. Mnoho lidí nás tak po prvotním

nadšení z výše uvedených důvodů zase opustilo. V této se-
zoně se tedy náš počet ustálil kolem 25 ti aktivních členů,
kteří víceméně pravidelně navštěvují tréninky i další akce
a k tomu pár dalších, kteří přijdou občas. Velmi potěšující
je, že se nám podařilo již „vychovat“ mnoho otužilců od
úplného začátku až po koupele v ledu a někteří, byť třeba
již nechodí s námi, se otužují i nadále individuálně.

Nezbývá než poděkovat všem otužilcům za jejich vytrva-
lost a nezdolnost, díky čemuž dosáhli svého cíle. Děkuji také,
že to se mnou všichni vydrželi. Sezona byla dlouhá a nároč-
ná. Děkuji všem našim příznivcům a těm, kteří nás podporo-
vali a umožnili nám naši činnost, zejména pak městu Chlu-
mec nad Cidlinou.

Těšíme se na shledání v září při začátku nové sezony
a užívejte zasloužený letní odpočinek.

P. S. Naše chladivá náruč zůstává pro všechny zájemce i na -
dále otevřená :)

Josef Ulrich

ESKIMO CHLUMEC OTUŽILCI

Zveme majitele chlupatých mazlíčků k návštěvě chlu-
meckého cvičáku – psí školičky. Začátek kurzu je v pondělí
29. května od 16.30 hodin. (Nové zájemce o výcvik přijí-
máme i v průběhu roku.) Náplní lekcí bude nácvik přivolání,
chůze na prověšeném vodítku mezi psy, procvičení poloh
sedni, lehni, vstaň, aport a zvládnutí dlouhodobého odlo-

žení. Zaměříme se také na schopnost psa pracovat ve sku-
pině lidí a psů a také na základy sebekontroly (jak neskákat
na lidi, nebrat jídlo ze stolu atd.). Základní poslušnost je vhod-
ná pro psy od 3. měsíce věku s kompletním očkováním. Cvi-
čák bude pro vašeho pejska místem, kde si psi hrají, běhají
s kamarády, učí se poslouchat, ale hlavně se s vámi dobře
pobaví. Pro pokročilé psy dále nabízíme výcvik – výchova ro-
dinného psa, sportovní výcvik včetně obran, nácvik caniste -
rapie a nově agility se skvělou trenérkou Markétou Hoffman-
novou každé úterý odpoledne atd. Účastníci kurzu se po

Krásné počasí je tu,
ten správný čas začít cvičit

jeho dokončení mohou stát členy našeho kynologického klu-
bu nebo pokračovat kurzem pro pokročilé. Zastáváme ná-
zor, že alespoň základní poslušnost by měl znát každý pes –
od Německého ovčáka s rodokmenem, přes aktivního pejska

se sportovně založenými páníčky, pokojové mazlíčky až po
posledního vesnického voříška. 

Těší se na vás www.zkochlumec.cz
           Martina Kubíková Mikšovská a Naďa Zimová 
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Zastavení druhé: 
muzikáøský cech

Období baroka nám v Chlumci nezanechalo jen jednu
z jeho českých vrcholných staveb (letos připadá 300. výročí
dokončení stavby Karlovy koruny), ale vedle hmotného kul-
turního odkazu této doby historici připomínají i odkaz ne-
hmotný – také hudební. Lidově se vžil místo termínu hudba
spíše termín muzika. Ještě nedávno se více říkalo: jdu k mu-
zice, kde vyhrávala muzika (kapela), nebo muzikanti. Zatím-
co zprvu se hudba rozvíjela v rámci náboženství, postupně se
vedle kostelů rozvíjela hudba světská. Zásluhou starých kan -
torů přibývalo stále více muzikantů, kteří vedle hraní v koste -
lech mohli vyhrávat i na zámku, ale také při různých lidových
zábavách. Když na chlumeckém zámku v roce 1743 hrabě
Leopold Kinský vítal rakouskou slavnou panovnici a českou
královnu Marii Terezii s jejím chotěm Františkem Štěpánem
Lotrinským a ostatními dvorními dámami a pány, nechyběli
u té slávy ani místní trubači a ostatní muzikanti. Nechyběli
potom ani na slavných panských honech. Hodnověrnou zprá -
vu o návštěvě také zanechal chlumecký kantor František Šolc,
který sám nesl významný podíl na výchově nových muzikan-
tů a zpěváků. 

V následujících letech byli na honech v Chlumci princ Ka-
rel Lotrinský, císařův bratr, a také císař František. Víc o jejich
účasti jsem nenašel, ale že by se slavné halali nad bohatým
výřadem, nebo ukončení oblíbené obyčejné štvanice či par-
forsního honu, tolik oblíbených šlechtických zábav, obešlo
bez muzikantů, když ostatní poddaní se museli zapojit jako
naháněči? Někteří historici uvádějí, že parforsní hony mají
v Čechách dokonce původ v Chlumci a hrabě František Fer-
dinand nechal právě kvůli nim vystavět nový zámek. U toho
nikdy nesměli místní poddaní muzikanti chybět. Možná, že
se trocha veselí dostala také na poddané hraběcí vrchnosti.
Hudebníci obveselovali i ruského cara Alexandra I. při jeho
návštěvě v Chlumci, když pronásledoval s ruským vojskem
Napoleona až k Lipsku v roce 1813. Muzikantů na chlumec-
kém panství bylo tolik, že hrabě František Oldřich Kinský
(1679–1699) povolil zřízení „muzikářského pořádku“ (ce-
chu) a vydal pro něho stanovy (artikule). Tak se muzikanti
dostali na roveň dříve zřízeným cechům (nejstarší chlumec-
ký řeznický cech založil Vilém z Landštejna v roce 1492), na
roveň řemeslníků a mohli muzikou vydělávat zcela legálně
peníze. Většina z nich si však, podobně jako někteří řemesl-
níci, pouze přivydělávala k svému nuznému živobytí. Přesný
datum, kdy ke vzniku muzikářského cechu došlo, neznáme,
ale na žádost jeho představitelů ho potvrdil také další ná-
sledník v čele panství Norbert Oktavián. Došlo k tomu v roce
1712 a přesné datum je uvedeno v opisu dokladu, který po-
řídil Karel Khun z Časopisu muzea království Českého z ro-
ku 1906. Hrabě Norbert Oktavián v úvodu uvádí, že se na
něho obrátili sousedé z Chlumce a Žiželic, aby potvrdil ce-
chovní pořádek vydaný jeho předchůdcem Františkem Oldři-
chem (1634–1699), který se v originále nezachoval, a on tak
učinil. Dokument obsáhl 12 článků a v prvním se praví, že

členové muzikářského pořádku jsou především povinni
v chrámech panství při církevních slavnostech s instrumen-
ty účinkovat. Druhý článek tuto povinnost ukládá cechu při
slavnostech vrchnosti. Nad dodržováním stanov mají dbát
dva inspektoři, jeden určený chlumeckým děkanem, druhý
od milostivé vrchnosti. Každý z nich má jeden klíč od cechov-
ní pokladnice, která se kontroluje u příležitosti tří povinných
schůzí cechu. První se konala po slavnosti Božího Těla, po-
slední, třetí, po chlumeckém posvícení. Jako v každém jiném
cechu byli členové vázáni různými příspěvky a pokutami,
které museli do pokladnice odvádět. Platit museli při kaž-
dém vystoupení, i z vystoupení na svatbách a při jiných pří-
ležitostech. Na panství měli zapovězeno účinkovat cizí pod-
daní s výjimkou posvícení, konce masopustu či jiných veselic,
pokud domácí muzikanti nestačili. V tom případě museli po-
žádat vrchnost a rovněž uhradit stanovený poplatek. Obdob-
ně museli muzikanti platit za své žáky, jako řemeslníci za
učně. Nejvýznamnější postavení mezi muzikanty měli varha-
níci a kantoři z kostelů v Chlumci a Žiželicích (často v jedné
osobě regenschoriho), potom muzikanti, kteří uměli hrát z not,
ale členy mohli být vesničtí muzikanti, kteří noty neznali, sa-
mouci, lidoví muzikanti v pravém slova smyslu. Společně mu -
seli zajišťovat, jak uvádějí artikule, nejen hudbu chrámovou,
ale i světskou pro vrchnost a, jak napsal Karel Khun, i „hos-
podskou“. Pokud byli muzikanti dříve často považováni za
osoby nectné, zřízením cechu došlo k obratu, stali se z nich
řádní sousedé. Také dnes se říká, že někteří muzikanti mají
slabost k většímu pití alkoholu, cechovní artikule jim zaka-
zovaly opití pouze dříve, než začali hrát. Také v případě nad-
měrného veselí museli platit do cechovní pokladnice, ale po-
kud by konali nepřístojnosti, mohli dokonce přijít až o svůj
hudební nástroj. O ten ale jinak museli podle stanov pečovat,
aby ho mohli řádně používat. Pokuta mohla být také v pří-
padě, že by se „muzika“ protáhla přes jednu hodinu po půl-
noci, pokud následující den nebyl žádný církevní svátek. V pří-
padě, že měli povinnost se bohoslužby, nebo jiné slavnosti
zúčastnit, museli skončit večer již v jedenáct hodin. Muzi-
kanti se mohli, pokud nehráli, s jinými cechy účastnit pobož-
ností na vymezeném místě v místním kostele. Na konci sta-
nov muzikářského pořádku, vydaných v roce 1712, je vpis
hraběte Františka Ferdinanda II. z roku 1766, kterým také
on tyto stanovy potvrdil. Opis stanov je uložen v archivu měs -
ta (SOkA HK). Jiné doklady, ani originál stanov, v archivu ne-
najdeme. Možná bychom je našli v hraběcím archivu. 

Přestože si místní muzikanti mohli přijít na nějaký peníz,
na obživu to nestačilo. Pro většinu z nich bylo jejich hraní
pouze přivýdělkem. Přes četná omezení se snažili účastnit
muziky mimo domov. Pokud nepřipustím žebrotu s hudeb-
ním nástrojem, Karel Khun zaznamenal, že hrabě František
Ferdinand II. žádal nejvyšší zemské gubernium o svolení, aby
se chlumečtí muzikanti mohli vypravit vyhrávat do Polska.
Zemské gubernium k tomu dalo souhlas. Možná, že jste si,
stejně jako já, mysleli, že cesty za prací do světa byly v té do -
bě bez překážek, ale vidíte, že pracovně právní vztahy byly
již dávno zatíženy byrokracií, která vydržela až do jednadva-

Zastavení s muzikantskou historií 
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cátého století. České zemské gubernium bylo až do poloviny
19. století nejvyšším správním úřadem v českém království.
Potom ho nahradilo zemské místodržitelství. Přesto se za
chlebem s hudbou vydávala řada Čechů. O významných hu-
debnících píší různé encyklopedie dodnes. Nedávno byl do-
končen film o skladateli Josefu Myslivečkovi Il Boemo, který
našel odezvu, dokonce i besedou, v našem kině. Jemu po-
dobných bylo více, vedle Myslivečka připomenu jen krajana,
nechanického rodáka Jana Křtitele Vaňhala. Významných čes -
kých skladatelů, kteří našli uplatnění v cizině, bylo více. Mož-
ná, že z tohoto období pochází rčení „Co Čech, to muzikant“.
Ale opravdový původ, ani oprávnění tohoto úsloví, většina
muzikologů nepotvrdila. Vedle vzpomínaných velikánů od-
cházela do ciziny, nejčastěji si přivydělat na obživu, řada ven-
kovských muzikantů. Nejčastěji to byli muzikanti, kteří často
neměli žádné vzdělání a přes léto pracovali doma jako zed-
níci, rolníci a jiní řemeslníci a po sezoně šli do světa. Na je-
jich úděl nás upozornili i někteří obrozenečtí spisovatelé. Při -
pomeňme Tylova Strakonického dudáka nebo Eduarda Basse
a možná si vzpomenete i na další umělce. Muzikanti odchá-
zeli z celých Čech a nemohu proto vyloučit ani chlumecké
panství, i když zprávy o tom jsou jen ojedinělé. Hodně studií
se zachovalo z druhé poloviny 19. století o toulavých muzi-
kantech z našeho blízkého okolí. K nejchudším regionům
na Hradecku patřilo Nechanicko, které sousedilo s chlumec-
kým panstvím a později okresem. Nemělo žádné dopravní
spojení se světem, zaměstnání obyvatelům nabízel jen har-
rachovský velkostatek (zrušením roboty někteří i o to často
přišli), ani pole několika drobných rolníků nebyla úrodná

a ko lem Bystřice jen samé bažiny. K této bídě navíc přispěly
tábory pruské armády při jejím soustřeďování před rozho-
dující bitvou prusko- rakouské války v roce 1866. Chlumec-
ký spisovatel Václav Horyna ve své práci Žebrochtiví a da-
vídkové (1959) cituje tamější lidové mudrosloví: „Když se
v Nechanicích narodí kluk, vyhodí ho hned paní bába na stře-
chu. Udrží-li se nad okapem, bude z něho sadař, nebo po-
krývač, spadne-li, stane se harfeníkem.“ Jan Filip, bývalý ře-
ditel Základní umělecké školy v Novém Bydžově a sběratel
lidových písní (Hradecko v lidové písni), zaznamenal tato slo-
va jedné z nich: „Já jsem holka z Nechanic, já znám světa po -
lovic, tam, co teče Bystřice, mají holky tisíce.“ Bylo to ve sku-
tečnosti jiné. Ty tisíce chyběly, ale Nechaničtí, jako toulaví
muzikanti, se opravdu podívali téměř do celého světa, když
od eráru získali povolení k výživě hrou na harfu. Vyhnala je
tam bída svého kraje. Harfenictví již sto let před Nechani-
cemi vyzkoušeli hudebníci z Přísečnice ze severozápadních
Čech a přečkali až do druhé světové války. (Bývalé městečko
Přísečnice u Vejprt je dnes zatopeno přehradní nádrží. Stejně
jako Šumava patřila tato část k nejchudším regionům s ně-
mecky mluvícím obyvatelstvem v bývalých Sudetech.) Necha-
nicko se stalo druhou výraznou oblastí potulných harfenistů
v Čechách. Bohuslav Gebauer, soudní adjunkt okresního
soudu v Novém Bydžově, od kterého pocházejí hodnověrné
původní informace o nechanickém harfenictví, je označil za
otrokářství a zlo. Proč tak ostré hodnocení? Harfa byla od
dávných dob oblíbeným a rozšířeným hudebním nástrojem.
Lidová harfa byla značně menší, než nám známé současné
koncertní nástroje. Jak by ji potulní muzikanti mohli jinak
přenášet na svých cestách! Neměla pedály, nejméně 22 strun,
nejběžnější 37 strun, část střevních a pro vyšší oktávy ocelo-
vých. Harfa, „žebro“, procházela tisíciletým vývojem od biblic-
kých dob. Lidová harfa zatlačila v této době piana, smyčcové
nástroje i orchestriony. Pro nechanické harfeníky je začal vy-
rábět jeden místní truhlář později se k němu přidali další. Li -
dová harfa byla především doprovodným nástrojem ke zpěvu,
ale místní hudební podnikatelé založili i několik kapel. Píše

Na původní historické varhany v kostelíku Nejsvětější Trojice zahrál a zazpíval o adventu 2022 pan Pavel Smíšovský

se o nich, že zbohatli. Vydělali snad tisíce, ale dívky, které byly
naverbovány do harfenických souborů již v dětském věku,
aniž hru na harfu, nebo jiný nástroj ovládaly, nebohatly. Jejich
najímatelé za ně zaplatili rodičům malou zálohu na rok do-
předu a tisíce se vytratily. Nechanické harfenictví morálkou
a etikou dráždilo celé Čechy. Harfeníci sice poznali půlku
světa, ale většina z nich se také setkala s jeho bídou. Jen ně -
kteří se dostali až na carský dvůr, mezi japonskou a čínskou
šlechtu či jiné štědré zbohatlíky. Většina sotva vydělávala na
svého podnikatele a jak uvedl bydžovský soudce Gebauer,
někteří se dali ve světě na žebrotu a mladé dívky na prosti -
tuci. Tak vypadala odvrácená tvář nechanického harfenictví
a potulných muzikantů. S harfenictvím skončili Nechaničtí
až s vy hlášením samostatnosti Československa. Pod Krušný -
mi horami se harfeníci vydávali do světa ještě po celou První
republiku. 

Z našeho Chlumce a jeho nejbližšího okolí se za výděl-
kem do světa vydalo jen několik muzikantů, kterých na pan-
ství zásluhou školských reforem ale přibývalo. Především
proto, že zpěv byl každodenní povinnou součástí vyučování
a staří kantoři sami ovládali několik hudebních nástrojů
a své umění předávali svým žákům. Hrát na ně učili mladé
zpěváky i představitelé kostelních kůrů, i když se škola vyma-
nila z podstatného vlivu církve. Regenschori sice dostával
odměnu (část od záduší, farnosti, ale také přímo od obce), ale
ta samotná by na živobytí nestačila, proto za malou úplatu
byli současně učiteli hudby a často místními kapelníky. Tato
tradice se držela až do poloviny minulého století a příklad
bychom mohli uvést ještě z padesátých let i z našeho města.
Zrušení roboty se po revolučních událostech 1848 projevilo
dokonce i v našem městě rozvojem národního obrozenec-
kého hnutí. Trochu výstřední majitel panství Oktavián začal
připouštět užívání českého jazyka mezi zámeckým personá-
lem a tomu se přizpůsobovali i místní obchodníci, i když vo -
jenská posádka musela používat němčinu. Vojáci po zaměst-
nání rádi naslouchali v hospodách české písně a postupně
se dokonce i ke zpěvu přidávali. Národní oživování se prvně
projevovalo v hudbě a písních. Muzikanti přispívali rádi k no -
vé atmosféře, byli potřeba nejen na církevních slavnostech,
ale také na veřejných shromážděních i vojenských parádách.
Místní vlastenecká společnost byla velmi aktivní. Nemohu vy -
nechat jméno Josefa Daňka, lékárníka Šerkse a učitelské ro-
diny Vokrouhleckého a Laňára. Každý z nich nebo společně
stáli za nejednou kulturní iniciativou spojenou s hudbou.
Svou činnost pod heslem Zpěvem k srdci, srdcem k vlasti za-
hájily mužský zpěvácký spolek Klicpera a potom také dámský
spolek Cidlina s heslem Jará krev – jarý zpěv. Založení obou
spolků předcházelo založení Spolku divadelních ochotníků
v roce 1861. V jeho čele stáli již jmenovaní, ale i další místní
vlastenci, kteří byli iniciátory celé řady hudebních vystoupení,
národních slavností. Hudba při nich nikdy nechyběla. Hrálo
se a zpívalo při každoročních spolkových výletech, které nej-
častěji směřovaly do obecního lesa, převýšovského lesa nebo
na střelnici místních měšťanských ostrostřelců. Pro rozvoj
národního hnutí včetně hudebních produkcí měli zásluhy
členové Sokola, kteří pořádali různé besídky a jiné vlaste-
necké slavnosti.

-ijv-

Opis prvního listu muzikářského pořádku 
vydaného hrabětem Františkem Voldřichem, 
podepsané Norbertem hrabětem Kinským. 

Na posledním listu originálu je uznání platnosti 
Františkem Ferdinandem II. hrabětem Kinským 

z roku 1766. 
(Opis uložený v archivu města (SOkAHK) 

pořídil Karel Khun)
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Natálie Valentová Tomáš Masopust

Narozené děti s trvalým bydlištěm v Chlumci n. C.

Zdenka Havlínová                  87 let
Růžena Bienová                     88 let
Marie Rezková                        88 let
František Pospíšil                   73 let Za evidenci obyvatel Bc. Ladislava Zemanová

Odešli z našich øad

Rádi bychom touto cestou poděkovali za slova útěchy a květinové dary všem,
kteří se přišli dne 4. května 2023 rozloučit

s panem Vladislavem KUFOU. 

Velmi děkujeme panu Netíkovi a paní Vízkové za vypravení smutečního rozloučení
a p. Zdeňku Horákovi za pronesenou řeč.

Zarmoucená rodina

5. 5. 2023

Antonín Černý                        Chlumec nad Cidlinou
Monika Janatová                    Chlumec nad Cidlinou Za matriku Ivona Uchytilová

Sňatek uzavøený
v městském muzeu Loreta




